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nekaj misli o socialnem sestavu organov ljudske oblasti

ZAGOTOVIMO VODILNO VLOGO 
DELAVSKEGA RAZREDA

TUDI V OSNOVNIH ORGANIH NAŠE LJUDSKE OBLASTI
Naša pot je jasno začrtana. Gremo 

V smeri širšega poglabljanja sociali
stične demokracije. Borimo se za na
daljnjo okrepitev vodilne vloge delav
skega razreda, brez katere si prave so
cialistične demokracije, ki ni samo na 
Papirju, marveč, ki jo čutimo na vsa
kem koraku, v vsem dogajanju dnevne
ga življenja ne moremo misliti. Stre
mimo za tem, da se organi državne 
Uprave, gospodarstva, skratka družbe
no politično življenje sploh vse bolj 
Približuje delovnim ljudem, tako da 
Pride volja posameznika povsem do iz
raza. Vse te naloge oziroma eno samo, 
Poglabljanje socialistične demokracije, 
ki zajema vse našteto, uresničujemo z 
razvijanjem delavskih svetov, z bodočo 
Ustanovitvijo svetov proizvajalcev, z 
razvijanjem samoupravnih organov na 
pedročju socialne zaščite, zdravstva, 
kulture, prosvete itd. v občinskih, 
okrajnih in mestnih ljudskih odborih. 
Reorganizacija ljudskih odborov in raz
prava o bodoči obliki zveznih in repub
liških organov oblašti nam zagotavlja
jo, da gre naš razvoj samo v tej smeri 
naprej.

Ce pravimo, da si socialistične de
mokracije ne moremo zamisliti brez 
vodilne vloge delavskega razreda kot 
najnaprednejšega, potem smo dolžni 
storiti vse, da se delavski razred na 
vsem družbeno političnem poprišču kot 
tak tudi uveljavlja. Kakšno vlogo naj 
torej pri tem uveljavljanju odigrajo 
naši delavski sindikati? Predvsem to, 
da vse svoje člane in tudi druge v 
kolektivu vzgajajo v dobre delavce, ki 
se bodo vedno zavedali vloge de
lavskega razreda. Z izpolnjevanjem 
te svoje vzgojne naloge bodo delavski 
sindikati sicer precej storili, vendar še 
n« vse in dovolj, da bi se zdrava beseda 
delavcev povsod uveljavljala in da bo 
razvoj socialistične demokracije vse 
busjnejši. Predvsem bo treba težiti za 
tem, da bodo delavci sodelovali v or
ganih ljudske oblasti, na kulturnopro- 
svetnem področju, v svetih, pri okraj
nih in mestnih ljudskih odborih itd.

Kadar se bo beseda delavcev po
vsod tako uveljavila, kakor se mora, 
potem bodo odpadla številna negodo
vanja, da ta ali oni samovoljno oprav
lja svoje dolžnosti, da se posamezniki 
spreminjajo v birokrate, se ne zmenijo 
dovolj za naše zakone, podcenjujejo 
vlogo delavcev itd., itd. Skratka, zdrav 
revolucionarni delavski čut bo potem 
potisnil v zapeček vso mogočo birokrat
sko in reakcionarno navlako, razredne 
ostanke, ki še obstajajo, in se otresel 
delavskemu gibanju in vsem delovnim 
ljudem neljubih in škodljivih sopotni
kov. To pa je mogoče seveda doseči 
samo v boju proti tem slabostim.

Težišče ljudskega samoupravljanja 
je po novem splošnem zakonu o ljud
skih odborih na terenu samem, v ljud
skih odborih občin, okrajev in mest, 
ki so osnovani v tistih ekonomskih in 
zemljepisnih lokalnih enotah, ki že vse
bujejo elemente lokalne družbene 
skupnosti. Prav za pravilen in vsestran
ski razvoj in poglabljanje^ ljudskega 
samoupravljanja pa je važno, da se 
predvsem tu uveljavi delavski razred 
kot vodeča sila.

Se bolj se bo treba boriti za to, da 
bodo delavci in njihova beseda prišli 
do izraza v plenumih, ljudskih odborih 
občin, okrajev in mest in v svetih ljud
skih odborov. Na to nas opozarja so
cialni sestav nekaterih občinskih in 
okrajnih ljudskih odborov in svetov. 
Po reorganizaciji v letošnjem letu se 
js socialni sestav ponekod spremenil v 
škodo delavcev. Po reorganizaciji, ko se 
je število odbornikov okrajnih in ob
činskih ljudskih odborov zmanjšalo, je 
ha splošno to zmanjšanje precej priza
delo udeležbo delavcev v organih ljud
ske oblasti, medtem ko je udeležba za
sebnih kmetov ponekod narasla. Ude
ležba delavcev v plenumih okrajnih in 
toestnih ljudskih odborov Slovenije se 
je po reorganizaciji zmanjšala za 2,8%. 
V istem času pa je udeležba zasebnih 
kmetov narasla za 4,4%. Naraslo je tudi 
Število odbornikov kmetov zadružnikov, 
Ih sicer za 3,4%, kar pa je vsekakor 
zdrav pojav, saj prav ti orjejo ledino 
zaostalosti naše vasi. Še večje nesoraz
merje v socialnem sestavu pa je po re
organizaciji nastalo v plenumih občin
skih ljudskih odborov. Število odbor
nikov, zasebnih kmetov, je naraslo za 
T,2°/o, kmetov zadružnikov le za 0.4%, 
medtem ko se je udeležba delavcev 
zmanjšala za 2,4%. Podatki o socialnem 
sestavu oziroma o zmanjšanju in zvi
šanju udeležbe delavcev in kmetov v 
plenumih okrajnih in občinskih ljud
skih odborov, nam kažejo, da bo treba 
v bodoče, predvsem pa pri jesenskih 
volitvah, bolj paziti na pravilen social
ni sestav odbornikov.

Ce bi gledali sedanji socialni sestav 
plenumov občinskih ali okrajnih ljud
skih odborov in svetov pri okrajnih

ljudskih odborih, kadar gre za usluž
bence, suho, samo po številkah, bi ne 
dobili jasne slike. Vedeti je treba, da 
številni ljudje, ki so sedaj na usluž- 
benskih položajih, po svojem socialnem 
sestavu izhajajo iz vrst fizičnih delav
cev. Približno četrtina uslužbencev je 
torej po svojem socialnem poreklu de
lavska. Ob upoštevanju tega pa je ven
dar v nekaterih okrajnih ljudskih od
borih in tudi v občinskih ljudskih od
borih razmeroma precejšnje število 
uslužbencev kot članov plenuma, manj 
pa delavcev. V plenumu okrajnega ljud
skega odbora Celje-okolica je na pri
mer od 160 članov plenuma le 19 de
lavcev, 54 uslužbencev, 2 zadružnika 
in 60 zasebnih kmetov. V plenumu 
okrajnega ljudskega odbora Črnomelj 
so delavci zastopani le z 8 svojimi 
predstavniki, dočim je zasebenih kme
tov 46. Še večje nesorazmerje pa je 
v socialnem sestavu občinskih ljudskih 
odborov v tem okraju. Od 205 odbor
nikov občinskih ljudskih odborov Črno
melj skega okraja je 160 zasebnih kme
tov in le 11 delavcev.

Povsod seveda ni tako. V plenumu 
okrajnega ljudskega odbora Radovljica 
je 62 delavcev, 18 uslužbencev in 20 
zasebnih kmetov. Razen teh pa so še 
3 kmetje zadružniki. V plenumu OLO 
Trbovlje je 31 delavcev in 17 zasebnih 
kmetov. V plenumu OLO Kranj je 25 
delavcev, 45 uslužbencev, 13 kmetov 
zadružnikov in 18 zasebnih kmetov itd. 
V občinskih ljudskih odborih okraja 
Kranj je 183 delavcev, 75 uslužbencev, 
38 kmetov zadružnikov in 105 zasebnih 
kmetov.

Dejali smo že, da številke uslužben
cev ne smemo jemati suhe, marveč je 
treba pri tem upoštevati, da je vsaj 
četrtina njih po socialnem poreklu de
lavska. Vendar kljub tej ugotovitvi ne 
moremo in ne smemo biti zadovoljni s 
socialnim sestavom raznih svetov pri 
okrajnih in mestnih ljudskih odborih, 
ker so ponekod uslužbenci kot člani 
sveta v absolutni večini, delavci pa v 
manjšini. Podoben pojav je tudi, če 
gledamo socialni sestav članov svetov 
vseh okrajnih in mestnih ljudskih od
borov Slovenije. V svetih okrajnega 
ljudskega odbora Sežana je na primer 
zastopan le en sam delavec, 27 pa je 
uslužbencev. V svetih okrajnega ljud
skega odbora Slovenji Gradec so 4 de
lavci, 31 pa je uslužbencev. V svetih 
OLO Kranj so le 4 delavci, 28 pa je 
uslužbencev itd. Le malo je svetov, 
kjer bi bili delavci v večini.

Precejšnja udeležba uslužbencev v 
svetih nas opozarja na pojav podcenje 
vanja vloge delavcev. Nekateri mislijo, 
da delavci zaradi svoje majhne izobraz
be in fizičnega dela nimajo dovolj smi
sla in razumevanja za kulturna in dru
ga vprašanja, da ne bi znali dovolj 
presoditi, kaj je prav in kaj ni prav, 
kadar se o čem odloča v svetih za 
ljudsko zdravstvo ali drugod. Ti sicer 
priznavajo delavcem uspehe, ki jih do
segajo v proizvodnji. Toda, da bi de
lavci kje drugje lahko dosegli pomemb
ne uspehe ali s svojo besedo pospeševali 
razvoj, ne, tega jim zaradi svoje oseb
ne »učenosti, monopola na kulturo in 
znanost« ne dopuščajo. Takšno mišlje
nje je seveda zgrešeno. Delavski raz

red bi moral tudi tu prevladovati in 
s svojo zdravo revolucionarno besedo 
preoblikovati takšno zgrešeno mišlje
nje.

Mogoče bo kdo dejal, da bodo de
lavci v svetih proizvajalcev v novem 
predstavniškem telesu v sestavu ljud
skega odbora itak prevladovali zaradi 
svoje številčnosti in po družbenem pri
spevku, ki ga dajejo skupnosti. Da bodo 
imeli delavci tu odločilno besedo, je 
nesporno. Toda potrebno je, da delavci 
uveljavljajo svojo besedo tudi v plenu
mu ljudskega odbora in tudi na drugih 
popriščih našega družbenega življenja, 
to pa zategadelj, ker pri nas še traja 
razredna borba. Delavci se bodo morali 
tudi pri poslovanju ljudskih odborov 
pogostokrat spoprijemati s silami, ki bi 
hotele kolo zgodovine obrniti nazaj ali 
se kot prikriti birokrati vsesati na telo 
proizvajalca. Tam, kjer je več demo
kracije in več prostosti, se po navadi 
v tej ali oni obliki prav pod zastavo 
svobode in demokracije prebujajo de
mokraciji najbolj škodljive sile — biro
krati. Brez dvoma bodo tudi še vnaprej 
primeri, da si bodo posamezni usluž
benci ljudskih odborov lastili več pra
vic, kakor pa jim jih po njihovem po
ložaju pripada, in bodo hoteli plenum 
ljudskega odbora speljati na stranpot 
ali samovoljno izvrševati to ali ono 
funkcijo. In prav tu, pri takšnih lju
deh, bo potreben močen jez, kakor je 
zdrava delavska misel, ki bo zajezil 
nezdrave pojave in pospeševal rast so
cialistične demokracije. Delavci bodo 
morali vnaprej kot proizvajalci, kot 
vodstvena družbena sila, najmočnejša 
in najnaprednejša ekonomska sila vpli
vati na vaško zaostalost in jo usmeriti 
na naprednejšo pot, tako v pogledu 
proizvodnje kakor tudi v pogledu mi
selnosti. Zato je potrebno, da zagoto
vimo vodilno vlogo delavskega razre
da prav povsod, predvsem pa v osnov
nih organih naše ljudske oblasti kot 
organih ljudskega samoupravljanja.

Kaj je lepSega ob brezskrbne mladosti? In vendar nekdo skrbi za otročičke. 
Skrbna mati, ki ji ni žal prečutih noči in ki bi dala vse, kar ima, da 
bi otroku zagotovila lepo življenje. Pomislimo v teh dneh, ali smo storili 
vse, da bi se vsaj malo oddolžili našim materam za to, kar so za nas storile

SKLEPI XVI. PLENUMA CS ZSJ

o nalogah sindikalnih organizacij 
v reševanju vprašanj delovnih žena

Med pomembnimi neposrednimi na
logami gospodarskih vodstev, organov 
oblasti in vseh družbenih organizacij, 
v prvi vrsti pa sindikalnih organizacij, 
je, da poskrbe ženam za take pogoje, 
da bodo lahko nemoteno in koristno 
delale v proizvodnji, dostojno oprav
ljale svoje materinske in družinske 
dolžnosti, kratkomalo za take pogoje in 
prilike, ki bodo ženi omogočale, da v 
celoti uveljavi svoj enakopravni polo
žaj v družbi.

Plenum ugotavlja, da nekatera go
spodarska vodstva in posamezniki še 
ne pojmujejo pravilno družbene vloge 
žena v proizvodnji in družbenem živ
ljenju, njenih pravic in dolžnosti. Nji
hova gledanja so nezdružljiva z našim 
pojmovanjem žene kot enakopravnega

člana naše družbe. Sodelovanje žena 
v proizvodnji ni združeno samo s po
trebami proizvodnje, temveč je to 
hkrati neločljivo povezano z vpraša
njem gospodarske samostojnosti žena, 
z vprašanji njihove dejanske enako
pravnosti v izvrševanju vseh družbenih 
opravil.

Prav tako je plenum ugotovil, da je 
še vedno cela vrsta nerešenih vprašanj 
na področju delovnih odnosov in po
gojev dela za žene, tako v sami proiz
vodnji kakor izven nje, ki povzročajo 
ženam težave zaradi njihovih delovnih 
sposobnosti v gospodarstvu in v izvr
ševanju družinskih obveznosti.

Zaradi tega je naloga vseh sindi
kalnih organizacij:

Vedno zvesti pohlepnim tulcem
ta golaž blagoslovili tudi iz Vatikana, pred nedavnim šele končala s koncem 
Njihovo glasilo »Osservatore Romano* druge svetovne vojne, m že imajo zve-Zivljenje teče dalje!

Uje spet nekiij po svoje rogovili. Iz J v Dg Gaspema. Precej vroč škofiji- Človeku je težko pri srcu. Toda,
ropotarnice je privlekel na dan tisto Ol 3 3 „duho£ni nčetje« so mo. kako mu odleže, ko se spomni naše par-
svojo staro, skrpano lajno, s katero je J rfs>na vsa usta pihati, »da bi se tizanske matere ki je tam nekje na
nekdaj priigral na diplomatskih parke ohladil« Blokah pobegnila iz goreče vasi s ko
tih svoj kaj malo slavni »impero ita- ■ .g otrok v naročju in se ob prvem
liano«. Seveda je šla ta tako malo slav- Vatikanski gospodarji seveda, ob tej 0^)r0njcu gozda obrnila, govoreč svoji
na. stvar tudi precej malo slavno po priliki niso pozabili na nekaj svojih dgci; »otroci, poglejte,« kažoč jim fa- 
gobe. »vernih pastirjev«, ki jih imajo v naši žistg> eti so požgali na$ domek, ki smo

Toda vse kaže, da je naš mejaš le deželi. V svetu je že bore malo ljudi, g. ga g trud0m zgradili! Oni-le tam pa
prepoceni prevedril vse svoje velike ki bi še verjeli tistim bajkam o pre- .g zločinu dal 0dvezo!« je vsa v solzah 
pregrehe in polomije, da ga je začel ganjanju vere v naši deželi, o potokih kazala mati na vaškega župnika, ki se
tako kmalu po brodolomu svojih zad- krvi, ki baje zalivajo cerkve, m po- -e prijazn0 rokoval s fašisti. »Otroci
njih neumnosti spet tako kosmato lo- dobno, s čemer so nekaj let tako dobro- Tnoji> moja nada —, saj še ne razumete 
miti Ti nepoboljšljivi, tuje zemlje lač- dušno hranili vatikanski »dušni« pa- tggo> to(io _ verjemite materi, ki vas 
ni italijanski mejaši! Včasih človek res stirji svoje lahkoverne ovcice. Zato je ima tako rada in vsa «„{ samo za vas, 
ne ve, ali bi se jim smejal, razjokal treba malo »sporov«, treba je »kaj stre- {n n0 pozahite nikdar, kaj so nam na- 
ali razhudil ob vseh njihovih kaj malo sti iz rokava«, kratkomalo nekaj, kar iU-, Takih mater je na Slovenskem 
skromnih apetitih po tujih deželah, če bi vsaj malo obudilo zaskrbljenost ver- ne§teto
stvar ne bi bila resna. Eno pa je res, nikov po svetu nad verniki pri nas. Jn glej| res> gim je težko našemu
čisto za gotovo! So kot poniglavi pa- Kakor nalašč pride potem kak takle rodu> čim nam kdo dela preglavice,
glavec, ki ga prav nič drugega ne iz- pozivček »na junaška« dejanja, kakrš- vedn0 s0 gospodje iz ljubljanske ško- 
modri, kot da mu nekdo temeljito iz- nega je napisal Vovk — seveda bolj fijg na njegovi strani. Tudi ob Trstu 
praši hlačke. Verjetno bo italijanski vatikanskim diplomatom kot našim po- miso mogli, niso smeli molčati. Vsaj 
delavec prej kot slej tako tudi napravil štenim ljudem, ki pošteno povedano, gnQ kapij0 grenkega strupa, če se več 
s tamošnjimi nepoboljšljivci. res ne vedo kaj z njim početi. To je ng da> priUjej0 na to bolečino. Vedno

, torej, milo povedano, obul us, ki ga je hočejo hm zvesti — tujcu!
Vendar, sedaj še delajo hrup! Trst, dala ijubijanska škofija k prizadeva- 

in kaj še vse ne vem, bi hoteli! O, če • da bi bil Trst italijanski, 
bi človek izpraševal, kaj bi oni radi!
Premajhen je ta naš svet, da bi jim vse Kako zanimivo! Tam v sončni Italiji fašističnih ovrod
želje zadovoljili. Ko so bile nedavno zbirajo nepopravljivi črnosrajčniki po- štena, samo puhlih fašističnih oprod
volitve v Italiji, so »gospodje« delili gum, da bi ponovili italijanskemu ljud- dostojna. Uvljenie teče
ubogim volilcem »Trst« kot volilni go- stvu in ostalim narodom po svetu tisto Ena izkušnja več, življenje 
laž. Da bi stvar bila privlačnejša, so tako žalostno tragedijo, kakršna je dalje.

hočejo biti zvesti
Hvala jim! jih vsaj poznamo! Imena 

niso važna, važna so dejanja, ki jih 
Kako zanimivo! Tam v sončni Italiji vrše. Ta pa so umazana, grda, nepo-

1. Da se bore za pravilno razume- 
. vanje vloge žene kot enakopravnega
člana družbene skupnosti, za njen ena
kopravni položaj in vlogo, tako v pro
izvodnji kakor tudi v celotnem druž
benem in političnem življenju v deželi.

Sočasno je treba pri ženah samih 
negovati spoznanje, da se morajo one 
tvorno udejstvovati v gospodarskem, 
družbenem in političnem delu, nego
vati med delovnimi ženami vrline no
vega socialističnega človeka, ki se bori 
za izgradnjo socialistične družbe.

Se več je treba napraviti v boju 
proti kulturni zaostalosti žena, priza
devati si, da se odpravi nepismenost in 
da se dvigne raven splošne in poli
tične izobrazbe žena. Posebno skrbno 
je treba vzgajati delavska dekleta, ne
govati med dekleti ljubezen do poklica, 
ki so si ga izbrale, in jih učiti, da bodo 
znale ustvarjati med seboj in v družini 
zdrave razmere.

2. Poskrbeti za bodoče pritegovanje 
žena v gospodarstvo. Odklanjati je tre
ba kot pogrešno pojmovanje, ki se zla
sti sedaj, ko uvajamo nov gospodarski 
sistem, pogosto pojavlja, da žene kot 
»manj produktivne« odpuščajo pod iz
govorom boja za rentabilnost podjetja 
iz podjetij.

Hkrati pa je treba poskrbeti, da si 
žene pridobe večje strokovne sposob
nosti, ker je to eden izmed pomemb
nih pogojev za izboljšanje delovne spo
sobnosti žena.

Proučevati je treba, pod katerimi 
pogoji in na katerih delovnih mestih 
lahko žene delajo glede na njihovo te
lesno zmogljivost in materinstvo, temu 
primerno je treba tudi razporejati žene 
na delo. To je treba upoštevati tudi ob 
pritegovanju mladine v gospodarska 
podjetja, tako da se bodo dekleta lahko 
strokovno izurila v tistih _ gospodar
skih vejah, v katerih obstajajo pogoji 
za žensko dejavnost.

3. Izboljšati je treba delovne po
goje za žene v proizvodnji in poskrbeti 
za to, da se izboljšajo naprave za nji
hovo osebno higieno, bolje zavarovati 
delovna mesta in posvečati več skrbi 
zdravstveni zaščiti žena. Med delov
nimi kolektivi je treba vzbujati čut 
skrbi za obolele delavke in uslužbenke.

Prizadevati si je treba, da se izpol
njujejo zakoniti predpisi o delovnih 
odnosih, posebno predpisi, ki ščitijo 
ženo v delovnem odnosu. Višja sindi
kalna vodstva so poklicana, da se z 

(Nadaljevanje na 6. strani)



MII res niso »rudaril nič oškodooanl
Razmišljanja ob pismu predsednika delavskega sveta rudnika LaSko

Tovariš Lojze Lešnik, predsednik 
delavskega sveta premogovnika Laško, 
nam je poslal dopis: »Rudarji niso 
oškodovani« z željo, da ga objavimo. 
Takole pravi: »Iz poročila Radia Ljub
ljana so mnogi posneli, da so tarifne 
postavke za rudarje rudnika Laško 
nizke. Mogoče je nekaj resnice, toda 
ne v toliki meri, kakor bi nepoučen 
človek to domneval. Verjetno je, da 
so pri tarifnih postavkah in v tarifnem 
pravilniku kakšne napake. Toda prak
tično izvajanje tarifne politike v na
slednjih treh mesecih bo pokazalo, 
kakšne hibe ima naš tarifni pravilnik 
in kaj je dobro.« Nadalje piše tovariš 
Lešnik, da so v razpravah med člani 
višjega gospodarskega združenja, Re
publiškega odbora rudarjev in zastop
nikov kolektivov prišli do marsikakš
nih jasnih zaključkov in so se načelno 
tudi dogovorili, kako bodo izdelali ta
rifni pravilnik, vendar pa so nekatere 
stvari v posameznih podjetjih prikro
jili po svoje. — V tem se s tovarišem 
Lešnikom popolnoma strinjamo. Tarif
ni pravilnik ne bi bil dober, če bi ga 
v vseh podjetjih delali po enem kopitu, 
marveč ga je treba prilagoditi speci
fičnosti vsakega podjetja.

Tovariš Lešnik piše, da ko so zve
deli, kakšen je njihov sklad plač in so 
ugotovili potrebna delovna mesta in 
potrebno število delavcev in nameščen
cev na teh delovnih mestih, so začeli z 
določanjem tarifnih postavk. Pravi, da 
je bilo za delavce in uslužbence še ne
kako lahko urediti temeljne tarifne 
postavke. Na težavo po so naleteli, ko 
je bilo treba ugotoviti, kolikšen del 
sklada plač bo potreben za akorde ozi
roma za preseganje akordov. In pri tej 
nalogi piše, da je nastalo tole: »V Se
novem so na primer ugotovili,1 da bo 
povprečni akordni zaslužek kopača na 
odkopih, progah itd. 550 dinarjev. Ta

povpreček da je izhodišče za to, če 
nekdo za 25 ali 30% preseže akord, ali 
pa če ga za toliko ne doseže. Če bi to
rej kopač za 25% presegel svojo de
lovno akordno postavko, bi bil njegov 
zaslužek na dan 687,50 dinarjev.«

Pri premogovniku Laško pa so vzeli 
475 dinarjev kot osnovo kopaške plače. 
Za »višje storitve« po akordnih postav
kah pa so »rezervirali« 14.000 din na 
dan ali kakor je v tarifnem pravilniku 
zapisano 13,621 dinarjev. Tako naj bi 
šli z zaslužki po akordu od 475 dinar
jev navzgor, če bi nekdo akordno po
stavko presegel. Iz tega zaključuje 
tovariš Lešnik, da bo rudar v Laškem 
za neko delo zaslužil prav toliko, kakor 
rudar v Senovem. Na primer: za en 
tekoči meter proge v premogu je do
ločena akordna postavka 1000 dinarjev, 
ker pa bosta delala tudi kopač in učni 
kopač, bosta dobila: kopač 526 dinarjev, 
učni kopač pa 474 dinarjev, in to v 
Senovem ali v Laškem.

Ob zaključku svojega pisma tovariš 
Lešnik še pripominja, da so se pri do
ločanju tarifnih postavk oziroma med 
razpravo o tarifnem pravilniku neka
teri zunanji delavci, uslužbenci in kva
lificirani delavci bolj zanimali za ta
rifne postavke od rudarjev in se pridno 
posluževali svojih pravic, nekateri 
upravičeno, drugi zopet neupravičeno, 
in da bo pri bodoči spremembi tarif
nega pravilnika prav tu nastopilo 
trenje.

Z nekaterimi stvarmi se ne strinja
mo s tovarišem Lešnikom. Videz je, da 
gre pri rudniku Laško v primerjavi z 
rudnikom Senovo ali drugimi rudniki 
v Sloveniji, samo za različen način ob
računavanja akorda. Resnica pa je 
drugačna. V vseh ostalih rudnikih, ra
zen v Laškem, so sklad plač potem, ko 
so izločili predvidene dajatve, ki jih 
navaja uredba, razdelili na delovna

Kmetijstva bomo dati nove sfroie
Naša tovarna poljedelskih strojev v 

Mariboru je znana po svojih izdelkih. 
Izdelujemo mlatilnice, vinske stiskal
nice in druge kmetijske stroje. Priza
devamo si, da bi izdelali čimveč novih 
strojev. Tehnik Jože Mlakar je izdelal 
prototip puhalnika za seno z zmoglji
vostjo 4000 do 6000 kg na uro. Puhal- 
nik meče seno do 30 m daleč na ske
denj ali v skladišče. 300-litrska vinska 
stiskalnica s hidravličnim pritiskom, ki 
jo bomo začeli izdelovati, bo doslej ena 
najboljših vrst stiskalnic, kar jih sploh 
izdelujemo v naši državi. Konstrukterji 
so izdelali tudi prototip motorne sadne 
škropilnice. Prototip smo že preizkusili, 
škropilnice pa bomo začeli serijsko iz
delovati takoj, ko bomo dobili potreb
ne bencinske stroje.

Vsi, kar nas je v tovarni, si priza
devamo, da bi bila kvaliteta naših iz
delkov čim boljša in da bi bili naši 
izdelki čim cenejši. Toda imamo teža
ve. Naši delovni prostori so majhni in 
nehigienični. Za tovarno poljedelskih 
strojev bi bile potrebne res večje in 
boljše delavnice. No, in potem bi lahko 
storili še več.

Naša sindikalna podružnica je tudi 
zelo delavna. Vsi smo člani sindikata 
in članarino redno plačujemo. 33 čla
nov našega kolektiva je naročenih na 
Delavsko enotnost, 14 naročnikov je 
novih. Letos smo ustanovili dramsko 
skupino. Prvič je nastopila 30. aprila.

Ustanovili smo tudi kegljaški klub. 
V najem smo vzeli dobro urejeno keg
ljišče. Za kegljanje je veliko zanima
nja, saj keglja že polovica članov ko
lektiva. Naša sindikalna podružnica je 
uredila tudi vrt. Tu najdemo veliko 
razvedrila in prostor za počitek. Igra
mo šah, balincamo in čitamo. Naši sin
dikalni odborniki so si prizadevali, da 
bi prišli do glasbe. Lani je podružnica 
kupila radioaparat z ojačevalcem, zvoč
niki in gramofonom. Toda smola nas 
je doletela. Žarnice so pregorele, Radio- 
center pa pravi, da nima drugih na 
razpolago. Tako smo zopet brez glasbe. 
Upamo pa, da bomo žarnice vendarle 
kje dobili. Ustanovili smo že deset
člansko komisijo, ki bo ugotavljala de
lovne dobe delavcev in uslužbencev. 
Delovne knjižice moramo čimprej ure
diti in zato je komisija s svojim delom 
že začela. Alojz Kokolj

mesta, oziroma določili, kakšne so ta
rifne postavke na posameznih delovnih 
mestih in temu primerno tudi uredili 
akorde. V Laškem so storili drugače. 
Določili so sicer tarifne postavke, ki 
pa so po našem mišljenju minimalne, 
razen tega pa so rezervirali še 13,621 di
narjev na dan za preseganje akordov, 
za nočno delo, nadure in podobno. S 
tem načinom določanja tarifnih po
stavk, oziroma razdelitve sklada plač, 
so že kar iz čistega sklada plač ustva
rili »rezervni fond«. Takšno ustvarja
nje rezervnega fonda iz sklada plač 
pa je zgrešeno, ker je s tem v bistvu 
prikrita vrednost delovnega mesta ozi
roma dela. Delavec nima jasne pred
stave, kako je vrednoteno njegovo de
lovno mesto in kakšna je višina nje
gove tarifne postavke. Razen tega pa 
se lahko pri tem pojavi tudi to, da bo
do iz »rezervnega fonda« več izplače
vali za nadure, nočno delo itd., kakor 
je potrebno, in to včasih na račun 
tarifnih postavk rudarjev.

Glavni dlf gostinstva — zagotovili 
delovnim Hudem razvedrilo in oddln

Zadnje dni maja meseca je bil na 
Bledu III. kongres sindikata delavcev 
in uslužbencev gostinskih in turističnih 
podjetij Jugoslavije. Vsi delegati so 
še pred časom dobili poročilo o delu 
sindikata od II. do III. kongresa, zato 
je bila razprava zelo plodna. Posamezni 
govorniki so obravnavali novi plačni 
sistem in pomanjkljivosti, ki so se po
kazale. Grajali so to, da si poizkušajo 
nekatera podjetja zagotoviti donosnost 
z odpuščanjem strokovnega in name
ščanjem nestrokovnega kadra. Ponekod, 
na primer v Dalmaciji, so tudi visoke 
cene v gostinskih podjetjih. Predsednik 
Zveznega sveta za blagovni promet Mi
lan Apih je med drugim dejal, da go
stinstvu ne sme biti pri nas glavni cilj 
pridobivanje in kopičenje dobička, 
marveč, da je treba zagotoviti delovnim 
ljudem ravzedrilo in oddih.

Številni delegati so poudarjali, naj 
sindikalne organizacije skrbijo za čim 
širšo strokovno, gospodarsko in poli
tično izobrazbo svojih članov. V go
stinstvu pa bo treba predvsem poskr-

Clani sindikalnih, podružnic gostinsko turistične stroke 
kongres svojega sindikata

Bleda so pozdr ivili

V ZREČAH ŽE OBRATUJE NOV, 
GENERATORSKA POSTAJA
Pred nekaj dnevi je začela v Zrečah 

obratovati nova generatorska postaja. 
Zreški kovači so ponosni na nov plin
ski generator, saj jih je stal precej 
truda. Veliko zaslug za izdelavo no
vega plinskega generatorja ima tehnič
ni vodja zreške tovarne tov. Grosman, 
mojster reparaturne delavnice tovariš 
Detiček, Klemen Lipuš. in drugi. Sedaj 
bodo kovači lahko greli peči za segre
vanje železa, iz katerega izdelujejo 
razno ročno orodje, odkovke za avto
mobile, kovaške primože, kombinirane 
klešče in drugo. V juniju pa bodo za
čeli izdelovati še škarje za pločevino, 
gospodinjske škarje, razne ključe in 
ročne primože. Berti Kapun

Ali je tarifni pravilnik samo formalnost
V ponedeljek 19. maja je imel de

lavski svet rudnika Zagorje izredno 
zasedanje v zvezi z vrnitvijo tarifnega 
pravilnika od republiškega odbora sin
dikata rudarjev. Seje delavskega sveta 
se je udeležilo komaj nekaj nad polo
vico članov DS, čeprav je tako zase
danje zelo važno, saj se obravnava 
vprašanje plače delavcev in uslužben
cev tega rudnika. Kaj je vzrok tako 
slabi udeležbi, ne vemo. Večina članov 
DS je bila v službi in se jim ni zdelo 
važno, da bi šli na drugo izmeno, tako 
da bi lahko sodelovali pri ponovnem 
sprejemu pravilnika. Nekateri celo pra
vijo, da je bilo celo obveščanje zelo 
slabo itd. Nekaj takih vzrokov je že 
bilo, drugače bi ne bilo tako slabe ude
ležbe. Na tem zasedanju je bila na
vzoča celotna komisija Republiškega 
odbora, ki je zavrnila tarifni pravilnik, 
tako da bi članom DS na licu mesta 
lahko obrazložila svoje stališče. Komi
sija je tarifni pravilnik ovrgla zaradi 
nekaj manjših pomanjkljivosti v pra
vilniku ter zaradi previsoko postav
ljene postavke za nameščence in tudi 
profesioniste" in delno tudi zato, ker ni 
uprava rudnika Zagorje smatrala za 
potrebno, da bi počakala potrditve

pravilnika s strani Republiškega od
bora in obračunala in izplačala plače 
za april po novih tarifnih postavkah. 
Kdo nosi tu odgovornost, to naj razišče 
inšpekcija! Važno je pa to, da so mislili 
na rudniku Zagorje, da je podpis pra
vilnika od strani Republiškega odbora 
bolj ali manj samo formalnost, saj tako 
je izgledalo, da mislijo nekateri usluž
benci na rudniku. Imeli so tudi nekm 
čuden odnos do članov komisije, ki so 
prinesli osebno pravilnik na upravo. 
Po Zagorju so se raznesle takoj vesti, 
da misli komisija pri Republiškem od
boru odtegniti profesionistom 50% od 
plače, čeprav tega ni nihče mislil, am
pak je komisija le hotela, da se za
služek približno izenači z drugimi rud
niki in tudi sorodnimi tovarnami, ki 
imajo iste vrste profesioniste. DS je na 
seji sprejel vse pripombe Republiškega 
odbora in tako je bil sprejet pravilnik.

Tudi v rudniku Kočevje smatrajo 
podpis tarifnega pravilnika kot golo 
formalnost. Od tam tarifnega pravil
nika sploh niso dostavili prej, dokler 
jih na to ni opozoril Republiški odbor. 
Po nekaj dneh so na rudniku Kočevje 
»sprejeli« tarifni pravilnik in ga po
slali v podpis Republiškemu odboru.

To v bistvu ni pravilnik, to je samo 
papir, na katerem je napisano nekaj 
členov in nekaj tarifnih postavk, ni 
razdelitve delovnih mest itd. Ali res 
mislijo v Kočevju, da bo republiški od
bor podpisal kar vse, kar mu kdo 
pošlje? Ali ne bi rudarji malo pogle
dali, kaj je vzrok temu in kdo je kriv? 
Ker se tega pravilnika ne more po
trditi, se bo izplačilo plač rudarjem v 
Kočevju zavleklo. Ali tega v Kočevju 
nihče ne vidi? Kaj pa, če bi odgovorni 
malo pogledali v Uradni list FLRJ, da 
bi videli, kako se sestavlja tarifni pra
vilnik, in bi tam tudi našli, kaj naj 
pošljejo poleg suho napisanega pravil
nika! K. S.

beti za boljšo vzgojo mlajšega kadra, 
ki ga na splošno primanjkuje. Delegat 
iz Beograda je dejal, da je pri njih 
polovica uslužbencev stara od 40 do 
50 let. Do 20 let starosti pa je v gostin
stvu Beograda zaposleno komaj nekaj 
nad 4 % uslužbencev. Prav tako kakor 
v Beogradu, pa je še marsikje drugje. 
Zato je pomladitev kadrov v gostinstvu 
in njegov strokovni dvig prav resno 
vprašanje.

Razen o strokovni--vzgojilso veliko 
razpravljali o donosnosti podjetij. De
legati so marsikaj predlagali. Nekatera 
podjetja se pritožujejo, da število go
stov ni zadovoljivo in da je donosnost 
njihovega podjetja v nevarnosti. Ume
sten je bil predlog, naj bi se gostinska 
podjetja, predvsem penzioni, neposred
no povezovala s potrošniki in z njimi 
sklepala pogodbe. Se bolj, kakor za 
domači turizem pa velja to za tujino. 
Sklepanje pogodb s tujimi turističnimi 
biroji, ali naravnost z gosti, bo poži
velo delavnost v gostinstvu in turizmu. 
Seveda pa bodo morala gostinska pod
jetja goste dobro in kulturno postreči, 
če si jih bodo prihodnje leto hotela 
zopet pridobiti. Z boljšo organizacijo 
dela, poenostavljenjem knjigovodstva, 
kjer bo zaposleno manj pisarniških 
moči, z uslužbenci, ki bodo imeli zado
voljivo strokovno izobrazbo, z zmanj
šanjem stroškov pa bo marsikatero 
podjetje premostilo težave glede do
nosnosti.

Precejšen del razprave so delegati 
posvetili bodočemu nagrajevanju god
benikov v gostinskih obratih. Sedanji 
način nagrajevanja, ki je pri godbeni
kih prišel že kar v navado, je v na
sprotju z načinom nagrajevanja delov

nih ljudi in bi marsikje resno ogrožal 
zaslužek ostalih članov kolektiva. Ni 
redki primeri, da skupina godbenike 
za 4-urno zaposlitev na dan, dobi tolik 
v denarju in naturalijah, kot prejm 
ves ostali kolektiv za svoje naporn 
8- ali celo večurno delo. Delegat i 
Zagreba (Mestna klet) je povedal, da J® 
pri njih že doslej znašala povprečna 
mesečna plača godbenikov od 10.000 d° 
11.000 dinarjev za posameznika. Igrajo 
seveda samo 4 ure. Drugod (Makarska) 
zahtevajo godbeniki najmanj 7000 di
narjev plače mesečno, razen tega pa se 
dodatek za obrabo instrumentov, P°' 
vrnitev potnih stroškov ali brezplačno 
stanovanje in brezplačno hrano P° 
izbiri. Skupina inozemskih godbenikov 
v hotelu »Slavija« v Opatiji bo v tren 
sezonskih mesecih zaslužila 1,500.000 
dinarjev. Takšen način nagrajevanja 
seveda občutno škoduje donosnosti 
podjetja.

Upravičena je bila torej zahteva ne
katerih delegatov, da se zaslužek god
benikov ne sme izločiti kot posebna po
stavka iz sklada plač, marveč naj bodo 
tudi plače godbenikov odvisne od do
nosnosti podjetja. Kongres je temu 
ustrezno tudi sklenil, da je treba de
lovno mesto in tarifne postavke godbe
nikov vključiti v tarifni pravilnik 
podjetja. Godbeniki naj bodo odslej 
nagrajeni v sorazmerju z vrednostjo 
drugih delovnih mest oziroma del v 
podjetju. Takoj pa je treba prenehati 
s prakso, da bi godbeniki razen za
služka v denarju dobivali še brezplačno 
hrano, stanovanje ail imeli druge do
datke, ki bi šli na škodo kolektiva. 
Republiški odbori morajo ta sklep upo
števati pri potrjevanju tarifnih pravil
nikov v podjetjih.

Delegati so grajali monopol grosi
stičnih vinarskih podjetij. Precejšnja 
razlika je med nakupno in prodajno 
ceno vina, ki ga prodajajo podjetja. 
Grajali so tudi to, da nekatera trgov
ska podjetja točijo alkoholne pijače in 
s tem odvzemajo zaslužek gostinskih 
podjetij.

Nekateri delegati so dejali, da bi 
bilo potrebno urediti vprašanje nedelj
skih kart za uslužbence gostinskih pod
jetij. Uslužbenci gostinskih podjetij so 
namreč ob nedeljah zaposleni, laže pa 
bi odšli na izlet v ostalih dnevih tedna. 
Seveda ne bi bilo prav, da bi bili za
radi svoje službe prikrajšani pri ugod
nostih znižane voznine. Značilnost kon
gresa pa je bila, da je le en sam 
delegat načel vprašanje sprejemanja 
napitnin. V gostinstvu pa je prav spre
jemanje napitnin zelo pereče. Pogo
stokrat se namreč dogodi, da uslužbenci 
lepše in prej postrežejo gostu, od kate
rega pričakujejo napitnino, slabši odnos 
pa imajo do gostov, od katerih ne 
pričakujejo napitnine.

Po daljši razpravi je bil na kongresu 
sprejet Statut organizacije. Kongres je 
izvolil tudi nov Centralni odbor. Prejš
nji Centralni odbor je štel 35, ftOv/ 
Centralni odbor pa šteje 43 članov.

Delavski svet 
jeseniške železarne 

je sprejel tarifni pravilnik
Pretekli teden je na svojem zaseda

nju v dvorani Delavskega doma na 
Jesenicah delavski svet jeseniške že
lezarne sprejel tarifni pravilnik. O ta
rifnem pravilniku se je razvila daljša 
in zelo živa razprava, ki je pokazala, 
kako živo že razglabljajo člani delav
skega sveta o teh stvareh. Med raz
pravo so prišli v sejno dvorano kot 
gostje člani delegacije danskih sindi
katov. Goste je spremljal predsednik 
republiškega odbora metalurških sin
dikatov tov. Jože Plevnik, pozdravil pa 
jih je predsednik delavskega sveta. Za 
pozdrave se je zahvalil najstarejši član 
delegacije. Goste so člani delavskega 
sveta prisrčno sprejeli. Po njihovem 
odhodu se je razprava o tarifnem pra
vilniku nadaljevala in delavski svet je 
sprejel tarifni pravilnik Železarne Je
senice. P- U.

V mariborski železniški delavnici 
so razpravljali o tarifnem pravilniku

V naši delavnici smo že več kakor 
mesec dni razpravljali, kakšen naj bo 
tarifni pravilnik. Razumljivo je, da za 
takšno delavnico, kakor je naša, ni 
lahko sestaviti dober tarifni pravilnik. 
Zaradi obsežnosti dela je bila komisija 
precej številna, v njej pa so člani iz 
vseh oddelkov delavnice. Pri ocenitvi 
delovnih mest smo upoštevali načelo, 
kakšna vrednost dela se ustvarja na 
določenem delovnem mestu. Nekateri 
so hoteli pri uslužbencih upoštevati sa
mo strokovno izobrazbo, ki jo ima po
sameznik. Vendar je komisija po dalj
šem razpravljanju upoštevala strokov
no izobrazbo za delovna mesta ne glede 
na to, kdo trenutno tamkaj dela.

V sredo 21. maja ob, 9. uri dopoldne 
smo se zbrali v dvorani člani delav
skega sveta in sindikalni odborniki 
Razpravljati smo začeli o osnutku ta
rifnega pravilnika. Tov. Steinbuchler 
je uvodoma pojasnil, na kakšni osnovi

je izdelan osnutek pravilnika. Imamo 
22 tarifnih postavk z najmanjšo urno 
plačo 25 dinarjev, najvišja urna plača 
pa je 94 dinarjev.

Razprava je bila zelo živahna. To
variš Slabe je grajal delo komisije, češ 
da je pri izdelavi predlogov težila za 
tem, da bi uslužbenci imeli čim višje 
tarifne postavke. Član delavskega sveta 
tov. Čertalič mu je ugovarjal. Ker je 
bila graja ostra, smo izvolili drugo ko
misijo, ki je pregledala tarifne postav
ke.

Naslednji dan se je zasedanje delav
skega sveta nadaljevalo. Nova komisija 
je predlagala nekaj sprememb v tarif
nih postavkah. Končno smo sprejeli 
tarifni pravilnik. Podkomisije so pred
lagale vrsto organizacijskih izboljšav, 
kot so ukinitev nepotrebnih sistemizi
ranih delovnih mest, kar pa ne bi pri
zadelo organizacije dela v delavnici 

Stanko Pezdir
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Na XVI. razširjenem plenumu Cen
tralnega sveta ZSJ je tovariš Norbert 
Veber, član tajništva, poročal o vlogi 
sindikalnih organizacij pri uvajanju 
novega plačnega sistema. Med drugim

UREJANJE TARIFNIH VPRAŠANJ |C
tehnično plat dela, razprave pa so iz plačnega sklada. 56 milijonov dinar-

se vrtele predvsem o višini zaslužkov, jev je bilo predvideno za zaslužke
_____ ____ _________ _ 10 milijonov dinarjev za

delavskega vilnikov ~večj~f del prepuščali uslužben- premije, 1 milijon dinarjev za nadurno
delo in 350.000 dinarjev za funkcijske 
dodatke. Ko je sindikalna organizacija

je dejal, da se nov način nagrajevanja Drugod so zopet izdelavo tarifnih pra- uslužbencev 
v gospodarstvu zaradi delavskega vilnikov večji del prepuščali uslužben 
upravljanja bistveno razlikuje od na- cem, pri izdelavi pa so premalo sodelo 
čina nagrajevanja v državni upravi in vau delavci.

Od tod
V nekaterih podjetjih so razumeli nov

administraciji. Način nagrajevanja v 
državni upravi je predvsem vspodbuden 
za večjo strokovno izpopolnitev usluž
bencev. V gospodarstvu pa način na- - _ , _ . ..
grajevanja vzpodbuja delavce in usluž- zuslu;. jv. Taksen napačen način Sle- 
bence za večjo strokovno izpopolnitev, danja na plačni sistem je prišel do iz-

lali na bolj pravičen način. Jesenice
Plafnj, Si.Ste^..,k°i VSelPl°!"° seveda niso edini primer. Vendar nam

to kaže, da posamezniki še niso popol-
vcuvc z.c vevjv o..™«.,,« «»»»«»•*., - . - , „ . . , ., ._noma razumeli bistvo novega plačnega
razen tega pa prav vse vzpodbuja za raza pri določanju visokih tarifnih p - sjstema jn mislijo, da so za uspeh v 
čim večjo storilnost, za boljšo uprav- stavk, pri čemer se pa niso ozirali na pr0jzv0(jnji in s tem v zvezi odgovorni 
Ijanje s podjetjem in vsesplošno do- razpoložljivi sklad plač, ki ga ima pod- sa[no delavci. Če bi dopustili, da bi bili 
nosnost podjetja, zato ker je zaslužek Jetje. Taksno ravnanje nas opozarja n\ . nagrajevanju uslužbenci izločeni in 
posameznika odvisen od prizadevnosti to> da je oilo ljudem premalo pojasnjc- j b staine plače, bi se ti ne čutili 
r - — da je zaslužek delavcev in usluzvsakega posameznika in uspeha pod
jetja kot celote. .

Značilnost novega plačnega sistema podjetja, 
je tudi v tem, da je enoten način na- seveda r . , .„
grajevanja za delavce in uslužbence' v predragi zaradi visokih tarifnih po- 
podjetjih. Pravice in dolžnosti delavcev stavk. Visma tarifnih postavk mora 
in uslužbencev v gospodarstvu so izena- torej biti vsklajena z vismo

dovolj odgovorne za uspehe podjetja.
pod^^enp^eSv<S?dU zaradi stalnih plač uslužbencev pa bi 
seveda ne bodo šli v denar, če bodo bili delavci lahko oškodovani. Odgo

vornost in zainteresiranost strokovnega 
kadra za uspešno delo podjetja je treba 

skladi Prav z načinom nagrajevanja še bolj 
poživeti. V nekaterih podjetjih so da-

čene zato, ker vsi skupno “sodelujejo pri jal us užJencem predn^r^določenih
upravljanju podjetja in so tudi enako- aemh dohodkov podjetja. Zato je o- - - -

. . i __ i v ,, _ • frohnn Hn rpnnnnsln nnnnri nri )Dpravni pri delitvi sklada plač. Ker je

zadevanja vsakega posameznika in pa v smo tarifnih jostavk z vislno skl^» nim zvišanjem tarifnih postavk usluž-
kolektiva kot celote, je tako povezan P!fčfpP hi nattJle če bi bil nlačJd bencev. V drugih podjetjih pa so delav-osebni interes posameznika z interesom na težave, ki bi nastale, ce bi bil plačni „„ ,,00 aoiavce
skupnosti. sklad tako napačno razdeljen.

Tovariš Veber je dejal, da je bilo
ci predlagali enake plače za vse delavce 

., ,. .... . ... . .. in uslužbence. Tudi to nam kaže, da je
pri uvajanju nov«, pl*«, istem, tajja”*"“ualutt«™ IslSm jz pl,C- ”” ZsemTouVett
v gospodarstvu še vse premalo pojas- nega sistema, kakršen je predviden za dg • treba vsakomur zagotoviti zaslu- 
njevanja, kaj pravzaprav pomenijo novi gospodarska podjetja in jim določni ■ ■ 1
gospodarski ukrepi za naš vsesplošen stalne plače, kakor jih imajo določeni 
napredek. To je ena od osnovnih sla- državni uslužbenci. Tudi na Jesenicah 
bosti dela sindikalnih organizacij. Zato so hoteli tako storiti. Komisija je usluž- 
so tarifne pravilnike ponekod izdelovali bence ločeno kategorizirala in za njih 
preveč kampanjsko in se naslanjali le rezervirala okoli 67 milijonov dinarjev med zaslužki in plačnimi fondi posa-

žek za njegovo prizadevnost in delež, 
ki ga daje kolektivu in družbi.

Pregled tarifnih pravilnikov tudi 
za njih kaže, da so precejšnja nesorazmerja



v KONJICAH ŠE NISO ZACELI 
SKLEPATI DELOVNIH POGODB 

Z ZASEBNIMI OBRTNIKI
Prejšnji teden je sklicala sindikalna 

Podružnica obrtnih delavcev v Sloven
skih Konjicah članski sestanek. Na se
stanku so med drugim razpravljali o 
tarifnih privilnikih v mestnih lokalnih 
Podjetjih in o sklepanju delovnih po- 
godb med delavci in zasebnimi obrt
niki. Doslej so o tarifnih pravilnikih 
samo razpravljali, niso jih pa začeli še 
sestavljati. Pri radio elektrodelavnici, 

je pod upravo Ljudske tehnike, pa 
delavcem še nobeden ni pojasnil, kaj 
Pomeni tarifni pravilnik za podjetje in 
delovni kolektiv. Člani sindikalne po
družnice obrtnih delavcev so izvolili 
komisijo, ki bo v podjetjih pomagala 
Pri sestavljanju tarifnih pravilnikov.

Veliko so tudi govorili o sklepanju 
delovnih pogodb med delavci in zaseb
nimi obrtniki. Obrtna zbornica je še 
Premalo storila, da bi zasebni obrtniki 
začeli izpolnjevati svojo dolžnost, prav 
tako pa se tudi delavci v zasebni obrti 
doslej niso dovolj zanimali za sklepa
nje pogodb. Podružnica obrtnih delav
cev bo ta mesec na posebnem sestanku 
Pojasnila vsem svojim članom uredbo 
0 sklepanju kolektivnih pogodb in skle
panje pogodb tudi pospeševala.

Vinko Langerholc

V LITOSTROJU IZDELUJEJO 
TRT TURBINE ZA HIDRO- 

CENTRALO DOŠNICO
Gradbena dela na gradbišču hidro- 

centrale Došnica pri Demir Kapi ji v 
Makedoniji so pred zaključkom. Hidro- 
centrala bo začela obratovati v drugi 
polovici letošnjega leta. Za to hidro- 
centralo izdeluje kolektiv Litostroja tri 
velike turbine, kolektiv Rade Končar 
pa generatorje. A. Z.

J.& krajev nam ptičjo
SE ENKRAT O VAJENCIH NEKAJ VZROKOV, KI VPLIVAJO NA TO, 
DA STROKOVNO ZNANJE VAJENCEV NI ZADOVOLJIVO

Mnogo je bilo že napisanega o va
jencih, zato bi rad tudi jaz v kratkem 
zapisal nekaj zapažanj iz dela in živ
ljenja vajencev v našem podjetju, to 
je v Induplati - Jarše, kjer imamo tre
nutno 12 vajencev strojno-ključavni- 
čarske in elektrotehnične stroke. Pred 
kratkim smo se v podjetju razgovarjali 
z vajenci in z mojstri, ki so odgovorni 
za vzgojo vajencev, in ugotovili, da 
imamo precej vajencev, ki so tik pred 
zaključkom učne dobe, da pa je nji
hovo praktično in teoretično znanje do
kaj slabo in nezadovoljivo. Ko smo 
razglabljali o vzrokih, smo ugotovili, 
da je učna doba vsekakor prekratka, 
vsaj za elektrostroko. Druga ugotovitev 
je ta, da prihajajo v uk mladeniči, ki 
imajo prenizko predšolsko izobrazbo. 
To se kaže zlasti v ocenjevanju znanja 
osnovnih predmetov, kot je slovenšči
na, matematika in podobno. Tretji 
vzrok je v vajeniški šoli. Kakor pravijo 
učenci, stoji šola na stališču, da je šola 
prva in da šele potem pride praktično 
delo v podjetju. Če pa pogledamo učni 
program šole, pa ugotovimo, da je zelo 
odmaknjen od resničnega gradiva, ki 
ga mora poznati pomočnik. Recimo v 
učnem programu ni ničesar s področja 
elektrostrojne stroke, čeprav učenci 
obiskujejo šolo zadnje leto. Sele sedaj 
v šoli organizirajo enomesečni tečaj, 
kjer bodo obravnavali posebej strokov
ne predmete. Ta program pa bo vse
kakor zelo napet in je odkritosrčno po-

POGOVOR Z NOVIM DOPISNIKOM

Tovariš Kerin!
• Lahko si misliš, kako zadovoljno se 

smehlja urednik, če ima pred seboj 
polno mapo dopisov. Vsak dopis, ki 
nam ga piše pošten dopisnik, je prav
zaprav v papir zavit košček življenja. 
In to dela list živahen in zanimiv. Med 
tistimi, ki nam dopisujejo, si tudi ti. 
Lepo je to. Tako se namreč širijo naše 
vrste, vrste sodelavcev »Delavske enot
nosti«.

Vsak ima svojega »konjička«, kakor 
temu pravimo, tudi novinarji in dopis
niki. Eden voha bolj po gospodarstvu, 
drugi po prosveti itd. Ti nam pišeš, 
da ti bolj leži prosveta. Prav. Nam boš 
pa o tem pisal. Sedaj bi rad nasvetov. 
Tega bi bilo seveda obilo. Morda pa 
se da to tudi prav kratko povedati. Naš 
Ust je predvsem poklican pisati o pri
zadevanjih, detu in uspehih, ki jih do
segajo naše organizacije z delavci v 
izobraževanju in prosveti. Seveda ne 
gre samo za suhe podatke, ampak tudi 
za to, da spoznamo vse tisto ogromno 
delo, ki je potrebno, da se dosegajo 
uspehi, delo organizacij, učenje, iska
nje čtiva, razčiščevanje pogledov na 
posamezna vprašanja. Saj veš, delav
stvo si šele utira samostojno pot v bo
gastvo kulturnih vrednot in na tej poti 
se spopada s tujimi gledanji, nazori, 
vplivi, pa tudi z ljudmi, ki menijo, da 
so delavci tu samo, da delajo, za kul- 
turo pa so poklicani »drugi«. O vsem 
tem mora delavski list pisati.

Seveda prosvete ni mogoče zapreti

v ozke umetniško-strokovne skupinice. 
— Delavska društva morajo biti žari
šča splošne delavske prosvete, v njih 
morajo delavci dobiti odgovore na vsa 
tista vprašanja, ki jih dnevno potrebu
jejo, pojasnila, odgovore, možnosti raz
prave. Koliko daleč to razumevajo naša 
društva, kako uspevajo vse to doseči, 
o vsem tem nam piši.

Tega pa je že obilo. Morda ti dru
gič spet kaj pišemo, ko nam pošlješ 
spet kaj dopisov. Uredništvo.

0 DELU
SINDIKALNIH ORGANIZACIJ 

SO SE POGOVORILI
Pred nedavnim je Krajevni sindi

kalni svet v Slovenskih Konjicah skli
cal na skupno posvetovanje sindikalne 
odbornike iz Zreč in okolice. Na posve
tovanje so med drugim prišli odborniki 
iz zreške tovarne in odborniki sindi
kalne podružnice gozdnih delavcev iz 
Skomarja. Na posvetovanju so se po
govorili o nalogah sindikalnih organi
zacij, o zmanjšanju delovne sile, se
stavljanju tarifnih pravilnikov in zbi
ranju podatkov za nove delovne knji
žice. Posvetovanje je bilo zelo plodno. 
Odborniki so izrazili željo, da bi Kra
jevni sindikalni svet večkrat sklical 
podobna posvetovanja. V kratkem bo
do posvetovanja še v Ločah in Sloven
skih Konjicah. V. L.

vedano, dvomiti v njegov uspeh. Učen
ci, ki pa obiskujejo strokovno-obrtno 
šolo v Domžalah, pa se z načinom ob
delave grabiva in s samim programom 
strinjajo in so z njim zadovoljni.

Izhodišče vse vzgoje vajenca je brez 
dvoma delavnica, saj se bo v bodoče 
vse njegovo strokovno delo od/ijalo 
prav v delavnici oziroma preko nje. 
Tudi v delavnici je v vzgojnem delu 
treba ugotoviti nekatere slabosti. Moj
stri oziroma odgovorni delavci za stro
kovni uk vajencev vse premalo smo
trno delajo z vajenci. Pri tem mislim, 
da je premalo tistega sistematičnega 
drobnega vzgajanja, da je premalo skr
bi za to, da se neguje osebna inicia
tiva učencev, da se neguje smisel za 
lepoto in kakovost izdelka in tiste vrli
ne, ki jih mora vsak dober delavec 
imeti, to je, da je praktičen v delu, 
da dela uspešno, da dela z zanimanjem 
in da se zna vživeti v delovno okolje. 
Morda manjka tudi ostrega toda tova
riškega nadzora nad delom učencev, 
kar bi jim omogočalo, da se navadijo 
presojati vrednost svojega dela. Pri 
vzgojnem delu' v delavnici ne gre samo 
za to, koliko skrbi mojster za vzgojo 
vajencev, ampak tudi kako se briga 
vsak pomočnik za to, da nesebično pri
skoči učencu na pomoč in mu tako po
sreduje svoje izkušnje.

Učenci, ki bodo sedaj izšli iz tovar
ne, so delali doslej predvsem le na 
vzdrževanju naprav, niso pa delali nič 
novih instalacij, montaž itd. Morda ne 
bi bilo odveč, če bi jih sedaj poslali 
v neko drugo podjetje malo na prakso, 
seveda to v okviru delovne pogodbe, 
kjer naj bi dobili nekoliko izkušenj iz 
samostojnega dela.

Predvsem pa je treba v bodoče za
ostriti merila za sprejem v uk, posta
viti je treba določene pogoje. Še vedno 
je čutiti, da se pošilja v vajeniški uk 
precej tiste mladine, »ki ji sicer v šoli 
ne gre,« in je še. pogosta grožnja, »Če 
ne boš za drugo, boš pa se šel učit«. 
Poleg tega bi bilo priporočljivo, da se 
od časa do časa, recimo vsake tri me
sece, izvrši tako imenovane kontrolne 
teoretične in praktične izpite, da se 
ugotovi, kako napreduje učenec. Taki 
poizkusi so se obnesli.

In končno učenec doma. Marsikje 
starši učenca, ko se vrne iz šole ali

delavnice, pretirano obremenjujejo z 
vsemi mogočimi domačimi deli na polju, 
pri živini, v gozdu, tako da ta mladež 
sploh nima časa za uk doma niti za 
osebno razvedrilo. V našem podjetju 
smo ugotovili primer nekega ključavni
čarskega vajenca, ki stanuje pri neki 
tuji družini, kjer mora za dokaj borno 
prehrano plačevati 2000 dinarjev me
sečno, poleg tega pa opravljati vsa do- 
mača dela, sekati drva, ribati pod, de- 
lati na polju in v gozdu in celo čistiti 
čevlje za vso družino.

O vseh teh stvareh bi bilo potrebno 
temeljito razmisliti, predvsem pa se bo 
moral s temi stvarmi resneje pobaviti 
delavski svet, sindikalna organizacija 
in ostali družbeni činitelji.

Maks Drobež

Mnogo naših žena dobro dela v raznih 
množičnih organizacijah. Toda še jih je 
nekaj, ki stoje ob strani. Te moramo 
vzpodbujati za delo v organizacijah. 
Slavka Pegan se zaveda svoje dolžno
sti. Dobro vodi sindikalno organizacijo 
v tekstilni tovarni St. Peter v Sa

vinjski dolini

HVAlIflHACIJJI IN SLIŽDENA LETA
bodo v bodoče osnova za pokoinino

Delegaciji italijanskih in danskih delavcev 
sta obiskali Litostroj

V nedeljo so Titove zavode Lito
stroj obiskali italijanski delavci iz 
Trsta. Skupina je štela okrog 20 de
lavcev. Najdalj časa so se zadržali v 
jeklolivarni in delavnici. Tržaški de
lavci so povedali, da nekateri ljudje v 
Trstu o Litostroju slabo govorijo. Se
daj pa, ko se vrnejo v Trst, bodo vsa
komur povedali, kaj so videli v Jugo
slaviji, predvsem pa, da je Litostroj 
velika in lepo urejena tovarna. Oblju

bili so, da bodo nagovorili še svoje to
variše, naj si ogledajo napredek v naši 
državi.

Pred dnevi pa je Litostroj obiskala 
tudi štiričlanska delegacija danskih 
sindikatov. Več ur so si z velikim za
nimanjem ogledovali tovarno. Zelo so 
se čudili, da v tovarni izdelujejo tako 
velike turbine, saj je le nekaj let od 
tega, ko so naši delavci zgradili Lito
stroj.

Do sedaj se je določevala pokojnin
ska osnova po sistemu plač v držav
ni upravi in gospodarstvu. Zaradi ta
kega sistema je bila višina pokojnin 
zelo različna. Velika je bila tudi raz
lika med starejšimi in mlajšimi upo
kojenci. Tudi med upokojenci delavci 
in nameščenci so bile velike razlike. 
Delavcu se je z leti sposobnost za delo 
zmanjšala, imel je manjšo plačo in s 
tem tudi manjšo pokojnino. Namešče
nec pa je z leti napredoval, dobival 
večjo plačo in tudi večjo pokojnino.

Vse te nepravilnosti pa bo odpravila 
nova uredba o pokojninah delavcev in 
nameščencev. O osnutku te uredbe je 
nedavno razpravljal Svet za ljudsko 
zdravstvo in socialno politiko zvezne 
vlade.

Z novo uredbo o pokojninah se bo 
pokojninski sistem prilagodil novemu 
plačnemu sistemu. Razlike v pokojni
nah med starimi in novimi upokoj.nci 
bodo odpravljene. Uredba bo tudi za
gotovila čimprejšnjo določitev pokojnin. 
Osnovna elementa za določanje pokoj
ninske o—-ove bosta službena leta in 
kvalifikacija. Plača ne bo več izključ
na podlaga za določanje pokojnine. To 
bi bilo nepravilno že zaradi tega, ker 
bi bila višina pokojnin žaradi različnih

0 tem bodo morala gospodarska vodstva 
avtobusnih podfetij premisliti

Kot je priobčila že »Delavska enot
nost«, SAP Ljubljana izdaja delavcem 
mesečne vozovnice s 50-odstotnim po
pustom, medtem ko SAP Maribor in 
Celje ne priznavata nobenega popusta. 
Morda bi bilo umestno nekoliko poži
viti konkurenčna podjetja, pa bi tudi 
v teh podjetjih pričeli resno razmiš
ljati, kako znižati prevozne stroške. 
Vsekakor je res, da mnoga izmed avto
busnih podjetij niso razen tega, da so 
občutno zvišala prevozne tarife, napra
vila nič drugega. Zaradi takega eno
stranskega »prilagajanja« novemu go
spodarskemu sistemu so mnogokje na
stale zelo neprijetne težave za delavce, 
pn tudi za gospodarsko korist posamez
nih podjetij. Delavci iz bližnje okolice, 
ki so se sicer do sedaj vozili z avtobu
som na delo, so se začeli sedaj voziti s 
kolesom, nekateri pa prihajajo celo peš. 
Resnejše je vprašanje oddaljenejših de
lavcev, katerim bodo morala dati avto
busna podjetja neke ugodnosti v pre
vozu. Nemogoče si je namreč misliti, 
da je lahko kar tako preusmeriti odda
ljenejše delavce na druga dela ali pa 
jih takoj preseliti v bližino tovarne. To 
zahteva precej časa.

Oglejmo si samo en primer, kako 
še niso prevozne tarife smotrno urav
nane. SAP Ljubljana prevaža potnike 
na relaciji Celje—Ljubljana ceneje in

hitreje kot vlak. Kako pa je z mesečno 
vozovnico? Na vlaku se plača za rela
cijo 100 km 500 dinarjev mesečno, na 
avtobusu pa se plača za relacijo 20 km 
desetkrat več ali 5000 dinarjev. Zani
mivo je, da sta avtobus in železnica 
istočasno spremenila svoje tarife za 
mesečne vozovnice, samo s to razliko, 
da je železnica občutno znižala tarifo, 
na avtobusih pa je bila tarifa zelo zelo 
zvišana. Verjetno je prve in druge vo
dil isti interes — izboljšati gospodarski 
efekt podjetja. Ne nameravam se spu
ščati v razglabljanje finančne politike 
teh podjetij. Eno pa je gotovo: tudi z 
manjšo podražitvijo bi dosegli najbrže 
dober gospodarski učinek, če ne morda 
še večji. O tem bodo morala vodstva 
naših avtobusnih podjetij še resno pre
misliti. Tine Kos

plačnih skladov podjetij zelo neenotna. 
Višina plače se bo upoštevala le v iz
jemnih primerih, ki jih določa uredba.

V načrtu uredbe je predvideno 20 
pokojninskih osnov od 4000 do 20.000 
dinarjev.

Pri urejevanju dosedanjih pokojnin 
delavcev bodo veljala kot podlaga za po
kojnino službena leta in kvalifikacija. 
Uslužbenci pa, ki jim je določena po
kojnina po zakonu o ugotovitvi pravice 
do pokojnine, bodo prevedeni na nove 
pokojnine tako, da bo za vsako pokoj
ninsko osnovo, ki jo določa ta zakon, 
določen ustrezni pokojninski razred. 
Uslužbencem, ki so bili upokojeni po 
prevedbi v nove nazive leta 1947, bodo 
določeni pokojninski razredi po nazivu 
in strokovni usposobljenosti. Tako bo 
mogoče izenačiti vse upokojence z ena
kimi leti službe, enako strokovnostjo 
in nazivi. Načela tega, pokojninskega 
sistema bodo enotna za osebne in rod
binske upokojence.

Tako bo tudi na tem področju od
pravljena vrzel v naši socialistični za
konodaji.

SINDIKALNA PODRUŽNICA 
ELEKTRO GORICA 

JE RESEN TEKMEC PODRUŽ
NICAM V GORIŠKEM OKRAJU

Izvršni odbor in člani sindikalne 
podružnice uslužbencev pri direkciji 
»Elektro Gorica« v Kanalu so letos zelo 
delavni. Precej uspeha imajo na kultur- 
noprosvetnem polju, toda tudi na dru
gih področjih se pridno udejstvujejo. V 
krožku namiznega tenisa je vključenih 
20 članov, v strelski družini 15, v avto- 
moto krožku 10, in v šahovskem krožku 
12 članov. Sahisti so že napovedali 
turnir.

Izvršni odbor podružnice je sodelo
val pri sestavljanju tarifnega pravilni
ka, pri sestavljanju samostojnega plana 
podjetja, izvrševanju organizacije dela 
itd. Treba je le še, da sind. podružnica 
pri direkciji svoje izkušnje prenaša tudi 
na ostale podružnice po obratih pod
jetja. Sodeč po dosedanjem delu, sme
mo pričakovati, da bo sindikalna po
družnica uslužbencev direkcije »Elektro 
Gorica« v letošnjem letu prav resen tek
mec sindikalnim podružnicam v gori- 
škem okraju. E. Ž.

Naši delavci v Zenici
so lepo proslavili Titov rojstni dan

stalna naloga sindikalnih organizacij%j§ cem pomagati, da bi dobili odgovarja
joče plače in da bi bila preprečena 
špekulacija enega dela privatnikov.

V razpravi so nekateri predlagali 
meznin podjetij, ua toa ‘“J" kairnr^iV treba”*Prav*tako Da~ne~smeio oziroma vpraševali, ali je pravilno
^fLe_P°S5^e ™ donust tl da bi se dSali posebni do- vnašati v tarifne pravilnike kazni za
meznih podjetij. Od tod tudi različne podjetjih določijo delovna mesta tako, 
tarifne postavke za iste kvalifikacije v kakor je treba. Prav tako pa ne smejo
raznih podjetjih. Te razlike znašajo po- dopustiti, da bi se dajali posebni do- ; delavce in uslužbence
gosto tudi do 100%. Tako so na primer datki za odgovornost, tezo dela, večjo nedis„phnirane
v nekaterih nndietiih za nekvalificirane porabo obleke itd. izven določenih ta- weK1 aeiegat je premagal pienumu, naj v nekatenn podjetjih za neitvamicir P t u posebni dodatki izven bi sprejeli o tem neko načelno rešitev,delavce določene tarifne postavke od 20 nfnih postavk. Poseom aoaatKi izven • ,i k r navodilo delovnim
do 43.02 din na uro, medtem ko je naj- tarifnih postavk so v nasprotju z novim oziroma izdali
višja postavka za nekvalificirane de- plačnim sistemom ker mora biti vse K”1™"1 o _načinu kaznovanja^ 10 
lavce 45 din na uro. Podobni pojavi so to že vključeno v tarifne postavke. Na ^htevo je P enum^dkloml j^nepr^ 
tudi pri ostalih kategorijah delavcev. V te napake naj republiški odbori opozar ’ Dravice kj ie država de-
živilski industriji znaša na primer po- jajo podjetja pri pregledih tarifnih pra- prda^ča^ravice, ^ki ^^ne koTekbve. 
vprečen zssluzEk d6l3vc3 in usluzuGncs vilmkov. OHlnohp n ka7novatriu nai sDrGiGmaio
V posameznih podjetjih od 5900 din do Ponekod so hoteli tudi ustvariti re- ^vnf kolektivi laSi in od n^ih samih 
ll.ooo din. Takšni pojavi so tudi v zervni fond iz predvidenega plačnega zavisj tudj t če se odločijo pri tem 
tekstilni industriji. Do vsega tega je fonda podjetja, vendar je ustvarjanje 
prišlo zaradi tega, ker so ponekod pod- rezervnih fondov iz plačnih fondov 
ietja ustvarjala gotove rezerve na pod- podjetja zgrešeno. To namreč prikriva 
lagi svojih kalkulacij. resnično vrednost, ki bi jo delavec na

Ponekod še tudi niso razčistili vpra- določenem delovnem mestu dobil na _ ............... —...............
Sanje pravilnega določanja delovnih osnovi določmega plačnega fonda. mneftje, da naziv »Tarifni pravilnik« 
mest. Pojem delovnega mesta mešajo s lav®u -]® s tem prikrita Pelina ® pravzaprav ne ustreza duhu delavskega
kategorijami in vrstami ali pa celo Postavka in zato. nima jasne pr e samoupravljanja in da bo treba spre- 
delavce razvrščajo v skupine, kakršne 0 vrednosti svojega meniti ne samo ta naziv, temveč tudi
so bile pred novim plačnim sistemom, oziroma dela. Pri določanju tarifni p njegovo vsebino. Po nekem predlogu
Vedeti pa je treba, da so od pravilno sta^k J® 3,;®ba tor®l ,Yes pla™fnl naj bi se tarifni pravilnik imenoval
določenih delovnih mest odvisni stroški nreHn^nie nte^ha »delovni dogovor« in naj bi se vnesle
Proizvodnje. Popolnoma napačno je dajatev, ki jih predpisuje uredba. vanj ne samo postavke o razdelitvi
določati delovna mesta po ljudeh, ki so Delavci in uslužbenci, ki so zaposle- sklada plač, temveč tudi druge stvari, 
trenutno v podjetjih. Takšen način do- ni pri privatnikih, morajo z njimi skle- ki se tičejo delovnega kolektiva, 
ločanja delovnih mest bi prej ali slej niti kolektivne pogodbe. V teh pogod- Med sklepi, ki. jih je plenum sprejel, 
Privedel do nedonosnosti podjetja, kar bah mora biti določena višina plač. je rečeno, da se je treba boriti za čim- 
bi vplivalo na zmanjšanje tarifnih po- Vendar hočejo posamezniki izigrati bolj demokratičen postopek pri razde- 
stavk ostalih delavcev in uslužbencev, zakonske predpise. Na delavce izvajajo ljevanju sklada plač. Sindikalne orga- 
Pravilno določanje delovnih mest je določen pritisk, grozijo jim z odpusti nizacije so dolžne pomagati delavskim 
predpogoj za pravilno določanje tarife itd., samo zato, da bi dosegli pri skle- svetom, da določijo sklade plač podjetja 
nih postavk in izdelavo tarifnega pra- panju kolektivnih pogodb čim boljše kar najbolj realno. Posebno važno pa 
vilnika. Naloga in dolžnost sindikalnih pogoje za sebe. Tudi tu so sindikalne je, da sindikalne podružnice gledajo na 
organizacij je, da v sodelovanju z go- organizacije vse premalo storile za za- svoje delo pri urejanju tarifnih vpra- 
spodarskim vodstvom vsa ta vprašanja ščito delavcev. Sindikalne organizacije šanj kot svojo stalno nalogo in se borijo 
V podjetjih čimprej pretresejo ip da v in sindikalni sveti so dolžni tem delav- proti napakam.

za moralne obsodbe, ali tudi za de
narne kazni. To pa zavisi od stopnje 
socialistične zavesti v posameznem de
lovnem kolektivu.

Na plenumu je bilo izraženo tudi

Delavci in uslužbenci »Gradisa« v 
Zenici smo dostojno proslavili 60-letni- 
co rojstva našega Maršala. 23. maja so 
naši športniki nesli štafetno palico iz 
Tetova v Zenico in z njo borbene po
zdrave tovarišu Titu. Na predvečer ju
bilejnega dne smo imeli v jedilnici na
šega naselja v Tetovu slavnostno aka
demijo. V nedeljo 25. majnika pa smo 
priredili celodnevno športno tekmova
nje v lahki atletiki, namiznem tenisu 
in keglanju, kjer so se naši tekmovalci
— člani delovnega' kolektiva, ki je pri
šel v bratsko republiko Bosno gradit 
koksarno — pomerili z delavci železar
ne v Zenici in športniki kluba »Borac« 
iz Tetova. Tekmovanja se je udeležilo 
87 tekmovalcev, kar predstavlja lep 
uspeh. Lahkoatletsko tekmovanje je 
motil dež in zaradi tega so se šport
niki kosali samo v metu krogle in dis
ka. Športni dan je dosegel svoj namen
— vzbudil je zanimanje naših grad-

PODJETJA IZ SLOV. KONJIC SO 
PRISPEVALA PRECEJŠNJE ZNESKE 

ZA OTROŠKI VRTEC
Nedavno je bil v Slovenskih Konji

cah sestanek zastopnikov mestnega 
ljudskega odbora, predstavnikov raznih 
društev in organizacij ter zastopnikov 
podjetij. Na sestanku so se pogovorili, 
koliko bo kdo prispeval za vzdrževanje 
otroškega vrtca. Podjetja in ustanove 
so zbrala čez 150.000 din, kar bo zado
stovalo za vzdrževanje otroškega vrtca 
v letošnjem letu. Tovarna usnja »Ko
nus« je prispevala 30.000 din, Kmetij
ska zadruga je dala 10.000 din, Krajev
ni svet in sindikalna podružnica delav
cev okrajnega posestva pa sta prispe
vala vsak po 5000 din. Razen tega daje 
okrajno posestvo otroškemu vrtcu brez
plačno na razpolago vse prostore, vodo 
in elektriko, kar znaša letno 18.000 din

V. L.

bincev do športa, obenem pa je bil do
stojna proslava rojstnega dne našega 
maršala Tita. Alojz Capuder

DELAVCI TOVARNE UPOGNJENEGA 
POHIŠTVA NA DUPLICI SO PRO
SLAVILI ROJSTNI DAN NAŠEGA 

MARŠALA
Tudi delavci tovarne upognjenega 

pohištva na Duplici so kakor vsi naši 
delovni ljudje lepo proslavili rojstni 
dan našega voditelja. Na svečanosti 
je predsednik delavskega sveta tovariš 
Tomažič v kratkih potezah orisal lik 
našega Maršala, njegov pomen za našo 
državo in naše narode ter za ves na
predni svet.

Učenci tovarniške industrijske šole 
so recitirali nekaj pesmi, ženski in 
mešani zbor prosvetnega društva »Zma
ga« pa sta zapela osem pesmi. Ob za
ključku je predsednik delavskega sve
ta razdelil 160 delavcem in nameščen
cem nagrade v blagu in denarju v 
skupni vrednosti nad 400.000 dinarjev.

I. Z.
USPEL KONCERT KULTURNEGA 

DRUŠTVA »NOVA ZARJA«
NA BLEDU

Sindikalno kulturno-umetniško dru
štvo »Nova Zarja« je pripravilo v po
častitev III. kongresa sindikata gostin
cev Jugoslavije lepo uspelo prireditev. 
Pevski zbor je zapel 14 pesmi domačih 
jugoslovanskih komponistov. Program 
pa je povezala v celoti društvena fol
klorna sekcija, ki je izvajala venčke 
srbskih, panonskih in gorenjskih plesov.

Za uspeli koncert ima največ zaslug 
pevovodja France Marolt, ki je s po
žrtvovalnim delom ustvaril številčno 
močan in kvaliteten pevski kolektiv, ki 
bo v kratkem času, če bo šel po tej 
poti napredka, zavzel vidno mesto v 
ljudskoprosvetnem življenju naše re
publike. M. C.
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Skupščina Mestnega sindikalnega sveta je zasedala l

IfnftllansM s ndihali Doilo sKrDell za lo. da noflo delavci 
doumeli družbeno doSaianie In svoio razredno nogo

V nedeljo 1. junija t. 1. je bila v 
Ljubljani (Dom železničarjev) skupščina 
Mestnega sindikalnega sveta. Na skup
ščino je prišel tudi sekretar mestne 
partijske organizacije tovariš Vlado 
Krivic in član tajništva Republiškega 
sveta Zveze sindikatov za Slovenijo to
variš Roman Albreht.

Letno poročilo o delu ljubljanskih 
sindikalnih organov in vsega sindikal
nega članstva ter ostalih delavcev je v 
imenu predsedstva mestnega sveta pre
bral njegov predsednik tovariš Albin 
Kovač. Po poročilu je bila razprava, v 
katero so poleg številnih delegatov iz 
podjetij, kot iz Precizne mehanike, In
dustrijske železničarske šole in drugd, 
posegli tudi tov. Vlado Krivic, Roman 
Albreht in drugi gostje.

Ljubljana je tisto mesto na Sloven
skem, kjer živi na strnjenem področju 
največ delavcev in nameščencev, poleg 
tega pa je seveda to tudi naše republi
ško središče. V Ljubljani je zaposlenih 
56.000 ljudi. Od teh je v industriji 
22.608 delavcev in 4529 nameščencev, to 
je skupno 27.137. Od teh je 7309 žena. 
Vsi ostali pa so zaposleni v obrti, ko
munalnih podjetjih in ustanovah, bla
govnem prometu, zdravstveni službi in 
drugod.

Kljub velikemu številu delavcev, ki 
so v Ljubljani, pa je treba povedati, 
da so organizacijsko zelo razdrobljeni, 
saj ima Ljubljana kar 436 sindikalnih 
podružnic. Poleg tega pa redno po delu 
odhaja v vasi v bližnjo okolico mesta 
nad 8500 ljudi.

Velik del skupščine, tako v poročilu 
kot v razpravi, je bil posvečen obrav
navi družbenopolitičnih vprašanj. Ka
kor koli so v zadnjem letu ljubljanske 
organizacije pojasnjevale delavcem 
smisel posameznih dogodkov in ukre
pov pri nas, vendar je bilo tega še 
vedno premalo. To se je pokazalo tudi 
v nekaterih primerih, kjer je premalo 
prišla do izraza razredna zavest de
lavcev.

V začetku razprave o družbenem 
planu je bilo čutiti, da je razprava za
prta v ozke »strokovnj akarske« kroge 
in posledica tega je bila, da so taki 
»strokovnjaki« zelo samovoljno in često

hudobno razlagali določila plana. Šele 
ko je v razpravo poseglo delavstvo, se 
je to razkadilo in v večih kolektivih so 
celo povišali stopnjo akumulacije (Sa
turnus, Tobačna tovarna, Unitas itd.).

Enak pojav je bil ob razpravi tarif
nih pravilnikov. Nekatera sindikalna 
vodstva so se omejila na tolmačenje 
tehnike obračunov, kar je seveda laže 
kot pa utemeljevati družbenopolitična 
stališča. To je imelo za posledico, da 
so pri sestavi pravilnikov le malokje 
sodelovali kolektivi, ampak so to v 
glavnem delale komisije. V delu teh 
komisij pa je bilo napak, ker so v 
mnogih primerih . ocenjevali ljudi, ne 
pa delovna mesta in mnogokje neupra
vičeno dvigali zaslužke uslužbencev. Te 
napake popravljajo šele sedaj, ko raz
pravljajo v kolektivih o pravilnikih in 
ko so pravilniki predloženi v odobritev.

Ob teh razpravah so se našli tudi 
nekateri social-demagogi, ki sicer ni
česar ne predlagajo, s čimer bi lahko 
izboljšali to ali ono stvar, ampak se 
smatrajo le poklicane »kritizirati«. Taki 
posamezniki se skušajo tudi vriniti v 
organe delavskega upravljanja. V zad
njem času seveda take stvari kolektivi 
hitro uvidijo.

V Ljubljani je 240 delavskih svetov, 
ki imajo skupno 5069 članov, in to 
4055 moških in 1014 žena. V delu de
lavskih svetov je čutiti pojave ozkega 
gledanja na pravice delovnih kolek
tivov. Vzrok temu je v tem, ker so or
ganizacije enostransko razlagale smisel 
delavskih svetov, češ da je to začetek, 
ko delavci sami dele dobiček podjetja 
in res samostojno upravljajo, kar je se
veda vse točno in prav. Toda zanemar
jale pa so drugo stran delavskih sve
tov, da so to gospodarski organi, ki bo
do razvili naše proizvodne sile in iz-

Na občnem zboru Republiškega od
bora sindikata gostinsko turistične stro
ke Slovenije, ki je bil sredi maja v 
Ljubljani, so govorili med drugim tudi 
o utrjevanju sindikalnih organizacij

oblikovali nove proizvodne odnose. 
Kjer so pozabljali na to, so dovoljevali, 
da so se pojavile drobnolastninske tež
nje, zaprtost, profitarstvo in podobno.

Sindikalne organizacije so tudi ne
posredno sodelovale pri razmeščanju 
delovnih ljudi. V Ljubljani je trenutno 
1258 nezaposlenih, od tega 315 žena, a 
zaposlili bi lahko 2978 fizično sposob
nih ljudi. Tudi to dokazuje, kako na
pak je, da nekatere organizacije pre
malo odločno nastopijo proti odpušča
nju žena in delovno manj sposobnih 
ljudi. Mestni svet je v zadnjem času 
obravnaval 1098 primerov odpovedi. 
Na odpoved ni pristal v 122 primerih. 
Od pritožb jih je bilo predloženih ar
bitraži 75, od katerih pa so bile vse 
razen osmih zavrnjene.

Veliko je bilo tudi razprave o rasti 
in delovanju delavskih društev in sploh 
o skrbi za prosveto delavcev. Doseda
nja delavska društva so vse preveč 
ozko zaprta v majhne kolektive in ob
ravnavajo tudi samo košček vsega ti
stega širokega družbeno-prosvetnega 
dela, ki bi ga morala opravljati delav
ska društva. Splošna potreba po in
tenzivnejšem prosvetnem udejstvova
nju delavcev in njihovi afirmaciji v 
družbenem življenju Ljubljane nare
kuje, da tudi v Ljubljani delavci ob
nove stara društva, polna revolucio
narnih tradicij, ki jih je nekdaj zdru
ževala »Svoboda«.

Ob koncu skupščine so prebrali še 
sklepe in pozdravno pismo, ki so ga 
poslali delegati tovarišu Kardelju, že
leč mu skorajšnjega okrevanja. Skup
ščina je izvolila nov mestni svet in ne
posredno še za predsednika tovariša 
Albina Kovača, za tajnika pa Franca 
Borštnika.

turistično gostinskih podjetij. Ponekod 
so sindikalne organizacije le na papir
ju, kar seveda ni prav. Delegat iz Mur
ske Sobote je na primer povedal, da 
njihova sindikalna podružnica sploh 
nima izvršnega odbora. Na občni zbor 
ni prišel predsednik, tajnik in ne bla
gajnik. Prav bi bilo, da takšne malo
marne odbornike pokličejo člani na za
govor.

Skoraj tako, kakor v Murski Soboti, 
je tudi v Ljutomeru. Delegat iz Ljuto
mera je dej^l, da je njihova sindikalna 
podružnica le še na papirju. Člani ni
majo od nje nobene opore in podpore. 
Tudi tu ni predsednika, ne tajnika in 
ne blagajnika. Nič čudnega ni, če je 
potem upravnik odpovedal delovna raz
merja uslužbencem kar po svoji simpa
tiji. Delegat iz Rogaške Slatine je po
ročal, da pri zmanjšanju delovne sile 
podružnica ni uveljavljala svoje besede 
in moči. Odborniki mislijo, da je s 
rekinitvijo delovnega razmerja prene
sla tudi skrb sindikalne organizacije 

za njene bivše člane, kar je seveda 
popolnoma zgrešeno. Delegat iz Krškega 
je opravičeval nedelavnost podružnice 
s prezaposlenostjo osebja. Sindikalne 
organizacije ponekod tudi premalo 
vzgojno vplivajo na člane, tako da ti 
v nekaterih gostinskih obratih boljše 
in prej postrežejo gostom, ki so lepše 
oblečeni.

Povsod seveda ni tako. Delegat Gros 
iz hotela Jelovice na Bledu, je dejal, 
da je pri njih sindikalna organizacija 
zelo delavna. Pri zmanjševanju delovne 
sile je dal direktor podjetja vse odpo
vedi sindikalni podružnici v pretres. 
Delavski svet, upravni odbor, sindikal
na podružnica in direktor pa so se 
skupno potrudili, da so dobili uslužben
ci, ki jim je v hotelu prenehalo delovno 
razmerje, službo na drugem mestu.

KOLIKO NOVIH NAROČNIKOV SI ZE 
PRIDOBIL ZA NAS LIST?

Kaj boste brali v ^

ODBORNIKI! 7
1. Nekaj splošnih misli o delavskih sindikatih
2. Delavski sindikati v naši domovini
3. Udejstvovanje sindikatov v narodnem gospodarstvu
4. Neposredna skrb za življenjske razmere delavcev
5. Se nekaj o mednarod. sodelovanju naših sindikatov
6. O organizaciji Zveze sindikatov Jugoslavije
7. O sredstvih in načinu dela sindikalnih organizacij
8. O društveni administraciji
9. Pravice in dolžnosti članov sindikatov

10. O funkcijah, dolžnostih in odgovornosti odbornikov.

V knjigi je objavljena tudi razlaga tujih besed in 
pojmov, Statut Zveze sindikatov Jugoslavije, Pravilnik 
o letnih skupščinah, Pravilnik o finančnem poslovanju 
sindikalnih organizacij in Pravilnik o delu i dolžnosti 
nadzornih odborov sindikalnih organizacij.

KNJIGO NAROČAJTE PRI SINDIKALNIH SVETIH ALI 
NEPOSREDNO PRI ZALOŽBI DELAVSKE ENOTNOSTI, 
LJUBLJANA, POSTNI PREDAL ST. 284

V nekaterih gostinskih podfetfih bo treba 
izboljšati delo sindikalnih organizacij

Veliko naših ljudi, ki jim je tujina rezala tenek kos kruha, se dolgo časa 
niso mogli vrniti nazaj. Le kaj bi delali tukaj. Prav zato, ker za njih nekdaj 
ni bilo kruha in dela v domovini, so odšli v tujino. Sedaj pa, ko jim, je nouij 
domovina na široko odprla svoja vrata, se veseli vračajo. Med njimi je tudi 
Franc Sodec s svojo družino, Dornikov i fantje in drugi, o čemer lahko citate 

v članku: »Ljubo doma, kdor ga ima.«

DELAVCI KOMUNALNIH PODJETIJ IN USTANOV SO IMELI SKUPŠČINO

LJUDSKI ODBORI NAJ POSVtČAlO 
VIC POZORNOSTI KOMUNALNIM PODJETJEM

Precejšen del razprave na občnem 
zboru Republiškega odbora sindikata 
komunalnih delavcev in uslužbencev 
Slovenije so posvetili delu komunalnih 
podjetij, vlogi in delu delavskih sve
tov ter upravnih odborov. Delavski 
sveti in upravni odbori komunalnih 
odjetij so dosegli ponekod še kar do- 
re uspehe. Storilnost dela se je dvig

nila in tudi disciplina se je močno 
okrepila. Na sejah delavskih svetov in 
upravnih odborov pa so se ob reševa
nju posameznih vprašanj delavci učili, 
kako je treba upravljati s podjetji.

S prehodom na nov gospodarski si- 
stvem. ko nekatera podjetja ne morejo 
kriti svojih izdatkov z dohodki, so bila 
izdana navodila, da se takšna podjetja 
preosnujejo v ustanove. V večini od 
teh podjetij oziroma ustanov pa je delo 
delavskih svetov nekoliko zastalo. De
legat iz Maribora je dejal, da so pri 
njih sicer izvolili delavski svet, niso 
pa izvolili predsednika sveta in tudi 
ne upravnega odbora. Dobili so namreč 
obvestilo, da bo podjetje s 1. aprilom 
preosnovano v ustanovo. Ob tem si niso 
bili na jasnem, kdo naj ima sedaj pra
vico upravljati s podjetjem. Primer, 
kakršen je bil v Mariboru pa najbrž 
ni osamljen, saj so na občnem zboru 
veliko razpravljali, kdo naj bi uprav
ljal s temi ustanovami, ali bi bil za 
upravo ustanove odgovoren kolektivni 
ali individualni organ. Nekateri so celo 
postavljali vprašanje, če bodo v teh 
ustanovah še naprej obstojali delavski 
sveti.

Večina delegatov je bila mnenja, 
da upravljanje podjetij oziroma usta
nov, ki skrbijo za komunalno dejav
nost, ne bi kazalo prepuščati posamez
nikom že iz tega razloga ne, ker ima

komunalna dejavnost širok družbeni 
značaj dela. Od dobrega dela komunal
nih podjetij je dostikrat odvisno 
zdravje prebivalcev, lep izg,led mesta 
ali naselja. In zato je zainteresirano 
vse prebivalstvo. Kolektivno upravlja
nje v komunalnih podjetjih bi naj 
bilo celo širše, kakor v drugih pod
jetjih. Še to so pripomnili nekateri de
legati, da bi bilo vendarle treba urediti 
način urejanja poslov med podjetjem 
in občinskimi ljudskimi odbori. Dosti
krat se namreč zgodi, (ker je podjetje 
zaradi proračuna odvisno od svojega 
kolektivnega vodstva, to je Sveta za 
komunalo), da predlogi in sklepi de
lavskih svetov in upravnih odborov ne 
pridejo povsem do izraza.

To seveda ni preveč vzpodbudno za 
nadaljnjo rast delavskih svetov komu
nalnih podjetij.

Vsa razprava o bodočih organih za 
upravo podjetij, ki so preosnovana v 
ustanove, pa bi bila na občnem zboru 
odveč, če bi se vsi ljudski odbori za
vedali svojih nalog in jih vestno izvr
ševali. V Uradnem listu FLRJ številka 
18/52 je bila objavljena temeljna ured
ba o ustanovah s samostojnim finan
ciranjem. Tu je podrobno pojasnjeno, 
katera podjetja naj hi bila preosno
vana v ustanove in kakšni bodo organi 
za upravljanje teli ustanov. Precej pa 
je še podjetij, ki še do danes ne vedo, 
seveda pa krivdi ljudskih odborov, ali 
bodo vnaprej poslovala kot podjetja 
ali kot ustanove s samostojnim finan
ciranjem, čeprav je bil za to postav
ljen zadnji rok 15. aprila 1952. lefa. 
Vsekakor bo potrebno, da bodo ljudski 
odbori tudi temu posvečali malo več 
pozornosti in določili, v katerih usta
novah bodo organi uprave kolektivni 
in kje individualni.

Beli so, beli so češnje cvetovi 
temni, pretemni so talcev grobovi

Pred desetimi leti, 2. junija, je bil 
med drugimi žrtvami ubit kot talec v 
Gramozni jami tudi dr. Aleš Stanovnik. 
Ze kot študent se je Stanovnik boril 
proti diktatorskemu vodstvu klerikalne 
stranke in se povezoval s krščansko- 
socialističnim delavstvom. Kasneje je 
osebno veliko prispeval k enotnemu 
nastopu slovenskega delavskega razre
da. Bil je eden izmed iskrenih pobor- 
nikov za enotnost vsega naprednega 
gibanja. On je kaj kmalu doumel, kako 
pomembna je pobuda Partije za pri
stop krščanskih socialistov v Osvobodil
no fronto.

Dr. Aleš Stanovnik, ki je bil vse
skozi zvest delovnemu ljudstvu in nje

govi enotnosti, je bil med jeseniškim 
delavstvom zelo priljubljen. Saj je sve
toval in pomagal, kjer koli je mogel. 
Po okupaciji je bil takoj izseljen z Je
senic v Srbijo, od koder se je ilegalno 
vrnil v Ljubljano, kjer je delal kot član 
vodstva Osvobodilne fronte. Po likvida
ciji dr. Lamberta Erliha so ga fašisti 
aretirali in deset dni nato ubili. Padel 
je kot junak, ki v življenju ni klonil 
nasilju Vatikana in njegove politike, 
ampak je našel v delavskem razredu 
svojo zvezdo stalnico. Njegovo posled
nje naročilo pa je bilo, naj vzgajajo 
njegove otroke v zavedne Slovence, ki 
naj ne pozabijo očetove žrtve. Takih 
žrtev slovenski delavci ne bodo nikdar 
pozabili. P- U.

Dornikov! fantje. Sodčev Frank. Močil- 
nikarjev France, Rotov Alojz, Zdravjetov 
Lojze in Bogatčeva dva, oče in sin so izmed 

' tistih 4414 izseljencev, ki so se po osvobo
ditvi vrnili iz daljnjih tujih dežel, da delajo 
doma, kjer je sedaj dela za vsakogar.

Gledam jih, poslušam jih, ko pripovedu
jejo d tem. kako in zakaj so nekoč odšli n* 
tuje. To je boleča povest, ki se povsod sko
raj enako začne z revščino, brezposelnostjo, 
z grenko zavestjo, da domovina nima kruha 
zate. Moja misel spremlja množice v West- 
falijo, Francijo. Belgijo, Egipt in daljne 
prekomorske dežele, kamor so šli ljudje z 
velikim upanjem in pričakovanjem, da bodo 
s poštenim delom svojih rok lahko vsaj 
skromno živeli.

Anton Bogateč pripoveduje. Trdo, odse
kano padajo njegove besede. Včasih nehote 
iztegne roko. da vidiš žulje na otrdelih dla
neh, ki so dolga desetletja sekale in drobile 
kamen v kamnolomih.

Doma je iz sončne Nabrežine. Od 14. leta 
je tolkel kamen v kamnolomu, ki mu je 
strojil dlani, da so trdele in trdele ter po
lagoma popolnoma otrdele. Potem je bil več 
let brez posla. Kriza. Takrat je imel že 
družino. Še danes ga zmrazi, če se spomni 
tistih bridkih časov. Leta 1931 se je z dru
žino izselil v Francijo. Naj mlajšemu detetu 
je bilo komaj dva meseca. Bogateč Je sekal 
kamen v kamnolomu Milly sur Oise. Potem 
je bil spet brez dela dve dolgi leti. Nato je 
polagal granitne kocke v Vitry sur Selne. 
Med vojno so ga odgnali v taborišče, sin 
Srečko pa je bil v francoskih partizanih do 
konca vojne. Leta 1946 je prišel Srečko s 
francosko mladinsko delovno brigado gradit 
progo Samac—Sarajevo. Dobro je delal, z 
veseljem in navdušenjem, kakor še nikoli. 
Postal je udarnik in pisal staršem v Fran
cijo »Vrnite se v Jugoslavijo, ki potrebuje 
delavcev in zasluži, da ji pomagamo.« Leta 
1947 se je kamnar Anton Bogateč z družino 
vrnil iz Francije.

V težkih letih gospodarskih kriz v nek
danji kapitalistični Jugoslaviji je tudi iz 
Bele Krajine odšlo v tujino mnogo družin 
iskat trdo skorjo vsakdanjega kruha. Med 
njimi je bil tudi mizar Franc Sodec.

Ljubo doma, kdor ga ima...
Visok, plečat in zagorel pripoveduje o 

Ameriki, o težkih borbah delavcev, o mno
gih razočaranjih, preden se Je dokopal do 
skromnega zaslužka. Z različnimi priložnost
nimi zaslužki se je pečal v prvih letih to
liko, da se Je »rinil«, V Ameriki Je navada, 
da nove priseljence zaposlijo pri najtežjih 
m najslabših delih. O tem se je Sodec na 
lastni koži v polni meri prepričal. Spal Je

sem z veseljem in iskreno željo, da poma
gam graditi in celiti hude rane, ki jih je 
prizadejal okupator. Nisem si delal utvar, 
vedel sem le eno — da grem domov In da 
bom doma delal z večjim veseljem, ker 
bom delal za svoje ljudi.«

Pred šestdesetimi leti je bil rojen v 
Zdravjetovi družini v Ljubljani mali Lojze. 
Ko je odrasel šoli in kratkim hlačam, se je
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v baraki, jedel, kar je pač bilo. Polagoma pa . izučil za peka. Toda doma je bila trda za
-- ---- x~’ -* <- --ia-hii = zasiUžek in mladi Lojze je moral zgodaj po

svetu. Služil si je kruh na Dunaju, nato v 
Švici in Nemčiji. Po prvi svetovni vojni 
se je vrnil v Jugoslavijo, kjer je v Beogradu 
našel zaposlitev v hotelu »Šlaviji«. Kot mno
gi drugi pa je kmalu spoznal, da Jugosla
vija pod diktaturo kapitalističnih režimov 
ne bo dala ljudstvu tistega, kar od nje pri
čakuje.

Julija 1926 se je zato zopet odločil za pot 
v svet. Zdaj zelo daleč — v Ameriko. Ni 
bila lahka in z rožami posuta ta pot. Kopal 
Je zlato v Kirkland Lake And, nato delal v 
avtomobilski industriji v VVindsoru. Sele po 
prihodu v Winipeg v Kanadi Je zopet našel 
delo svojega poklica. V Winsoru se je izučil 
za šoferja ter se Je pozneje preživljal s 
prevažanjem kruha in drobnega peciva. Pri 
svojem delu se Je najraje zadržal v nase
ljih Jugoslovanov, ki so ga poznali širom 
vse Amerike, ker je bil tudi na prosvetnem 
področju zelo delaven. Bil je tajnik Zveze 
kanadskih Slovencev, Vzajemne podporne 
zveze »Bled«, zastopnik raznih naprednih iz
seljeniških listov itd.

15. Julija 1948 se je izkrcal na obali svoje 
domovine. S seboj pa je pripeljal lep, mo
deren ambulantni avtomobil.

Rotov Lojze je doma z male kmetije pri 
Sv. Urhu nad Krškim. Pet otrok se je gnetlo 
v mali, tesni izbi, ko se je oče odločil, da si 
gre iskat dela in zaslužka v Ameriko. Ko se 
je odpeljal, je imel Lojzek komaj šest me
secev. Dolgo ni bilo od očeta glasu, kajti 
tudi v Ameriki dolarji ne dežujejo z neba, 
kakor so mislili nekateri. Doma se je mo
rala mati sama ubadati z delom, otroci pa 
so počasi rastli. Iz Amerike so začela konč
no počasi prihajati redka pisma, toda le tu 
pa tam je bil kateremu priložen dolar.

Komaj so otroci dorasli kratkim krilcem, 
so se razkropili po svetu za kruhom. Lojze

se je znašel in vživel. To si je pridobil s 
trdimi žulji in bridkimi Izkušnjami. Ko je 
končno dobil v Wanocouvru, tretjem
največjem mestu britanske Kolumbije
mesto varilca, se mu je položaj izboljšal. 
Zaslužek je bil večji tako, da si Je lahko 
nekaj prihranil. Leta 1934 je privedel lz 
domovine zaročenko in se oženil. V Evropi 
je zadivjala vojna. V ognju in krvi se je 
kopala domovina. Bela Krajina je bila med 
prvimi osvobojenimi pokrajinami. V Sodčevi 
družini so ob večerih z navdušenjem govo
rili o partizanih. Če bi bil Svdec doma, bi 
bil partizan.

Ali Je morda potem kaj čudnega, da se 
je vrnil, ko je osvobojena domovina klicala 
na delo svoje sinove, razkropljene širom 
sveta?

France Močilnikar je Zagorjan, znan 
knap iz knapovske družine. Po knapovsko 
je tudi kratek, preprost in odrezav.

»Najprej sem delal v Rajhenburgu. V 
veliki rudniški stavki, ki je trajala deset 
tednov, so me kot mnogo drugih, vrgli na 
cesto. Nikjer nisem dobil dela. Bil sem za
znamovan — rdečkar. Zato sem leta 1924 od
rinil v Francijo. Dvaindvajset let sem kopal 
antracit v francoskem rudniku. Mnogo nas 
je bilo tam Slovencev. Zelo smo bili nave
zani drug na drugega. Kakor koli se je dalo, 
smo drug drugemu pomagali. Težko smo ga
rali. da smo živeli.

Po osvoboditvi sem se oktobra 1946 s 
prvim transportom vrnil v domovino. Prišel
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je delal kot rudar v Senovem, nato v Tr
bovljah. Leta 1924 pa je odšel v francoske 
rudnike. Tri leta pozneje je kopal železno 
rudo v Luxenburgu, nato si je služil trde 
žulje in skromni zaslužek v Mariadorfu pri 
Achenu. Leta 1930 je odpotoval na Holand
sko in Heksenberg Herlenheide, kjer je ga
ral v rudnikih sedemnajst let. Kako je bilo 
v tem času? Na to vprašanje se Lojze 
Rot samo nasmehne in pokaže roke, s ka
terih sledovi trdih žuljev ne bodo nikoli 
izginili.

Kakor drugi izseljenci tudi on ni nikoli 
pozabil domovine. Veselil se je lepih zmag 
v narodnoosvobodilni borbi. Čeprav je bil 
zelo hud pritisk reakcije, ki se je na vse 
načine trudila, da nameče blata na Jugo
slavijo, Lojze ni bil med tistimi, ki bi ka
kor koli podvomili o domovini. Bil je tudi 
član delegacije, ki je po osvoboditvi obi
skala domovino. Sprejeti so bili pri maršalu 
Titu. Marsikaj so videli in doživeli in ko so 
se vrnili, so takoj organizirali transport za 
povratek. Holandska reakcija se je sicer 
trudila na vse načine, da jim to onemogoči, 
nakana pa se Ji ni posrečila.

Povest o štirih mladih Dornikih se začne, 
kakor se začenjajo pravljice — »Nekoč je 
živel oče, ki je imel tri sinove ...«

Ta oče je bil v Zagorju doma in bil je 
knap. kakor je bil njegov oče in najbrž tudi 
ded. Globoko pod zemljo je kopal črni za
klad, da se mu je hrbet upognil in je koža 
na dlaneh postala tako trda. da je bila sko
raj neobčutljiva. Nekoč so njega in vrsto 
tovarišev poklicali v pisarno, kjer so jim 
povedali, da so cene premogu na svetovnih 
tržiščih tako padle, da morajo zmanjšati 
obrat in jih reducirati.

Takrat je knap Dornik stisnil pesti, da 
so žulji na dlaneh, ki so bile že skoraj 
neobčutljiv^, zaskeleli prav do srca in 
zaklel.

V tistih časih so dan za dnem odhajali v 
tujino transporti lačnih in brezposelnih. Ne
kemu transportu v Francijo se je pridružil 
tudi Dornik z ženo in tremi svojimi fanti 
— Ferdom. Alojzom in Darkom. Najstarejše
mu je bilo komaj 14 let.

Petnajst let je nato stari Dornik v fran
coskem rudniku kopal antracitovo rudo. Tu

di njegovi fantje so mu drug za drugim 
sledili v rov. Najprej 14 letni Ferdo, nato 
Alojz, potem Darko in končno Pepl, ki se 
Je rodil v Franciji.

Težko, trdo delo in leta so končno žila
vega knapa zlomila. Zbolel je in obležal. 
Pol leta je ležal in nihče se ni zmenil in 
poskrbel zanj. Pomagali so mu rojaki in nje
govi fantje. Ko Je čutil, da se mu bliža ko
nec. je dejal vrstnikom, ki so ga obiskovali, 
in svojim fantom:

»Prepričan sem, da bo pravica zmagala. 
To se mora zgoditi- In takrat se vrnite do
mov In pomagajte domovini s svojim de
lom.«

Besede starega Dornika so se Izpolnile. 
Pravica je zmagala Jugoslavija je odvrgla 
kapitalistični Jarem, ki jo je dušil tako dol
go in se osvobodila. Leta 1947 so mladi Dor
niki izpolnili željo svojega mrtvega očeta 
in se vrnili domov.

»Občutek, ki nas je prevzel, k6 je ladja 
zaplula v domače vode, se ne da izraziti v 
besedah,« pravi Ferdo in oči se mu vlažno 
leskečejo »Čeprav smo bili vsi odrasli mo
ški, smo se jokali in smejali obenem. Oh, 
kako smo si želeli, da bi bil oče med nami, 
da bi z nami doživel tisti edinstveni, naj
lepši trenutek.«

Takšna je zgodba Dornikovih fantov. 
Sodčevega Franca, Močilnikarjevega Fran
ceta, Rotovega Lojzeta, Zdravjetovega Loj
zeta ter Antona Bogatca in njegovega sina, 
ki so se s svojimi družinami vrnili domov 
in delajo zdaj pri nas.

Kje so in kako žive, vas bo zanimalo.
Dva Dornikova kopljeta premog v Za

gorju, Ferdo je trgovski poslovodja in Pepi 
mehanik. Tudi Močilnikarjev France je ostal 
pri svojem knapovskem poklicu. Pri »štir- 
carjih « je delal v zagorskem rudniku do 
letošnjega aprila, ko je bil upokojen. Rotov 
Lojze je skladiščnik v Ljubljani, Sodčev 
Franc varilec v Litostioju. Zdravjetov Lojze 
je zaposlen kot šofer pri Reševalni postaji v 
Ljubljani. S svojim poklicem je zadovoljen 
in tudi bolniki so zadovoljni in kar odleže 
jim, če pride ponje dobrodušni, vedno nasme
jani, uslužni Lojze. Tudi Anton Bogateč je 
ostal pri svojem poklicu. Zaposlen je pri 
mestnem kamnoseškem podjetju v Ljubljani. 
Z veliko ljubeznijo in skrbjo je tesal m 
poliral marmor za pročelja znanstvenih in
stitutov, ki jih grade v Ljubljani. Tudi po 
delu mu nikoli ni bilo žal še kakšne urice. 
Sin Srečko pa dela avtomobilske karoserije. 
Tako vsak po svoje delajo v domovini, ki je 
sedaj vša naša. Ina Slokan.



Ponosni 8« veseli sle ialiKo, her imate lila
Vsa naša srca so Titova — to je vezilo slovenske delavske mladine Titu za rojstni dan_____

Skozi široko odprto okno lesene hi
šice, ki se je stiskala med skoraj po
vsem belo reko Mehi in Heiligenblut- 
skim vrhom, je odmevala pesem. Njen 
odmev se je spajal z veličastnim bu
čanjem bližnjega slapu, objemal gor
ske vrhove in segal celo tja do očanca 
Velikega Kleka. Sivkasto bele glave 
gora so začudeno gledale v dolino. Slo
venska pesem? Pred več ko tisoč leti 
so jo poslednjikrat slišale. Davno je že, 
kar je bival tod plemenit, junaški rod. 
Tujci so ga zasužnjili in iztrebili. Ostal 
je le spomin.

Toda ta pesem je drugačna, kot so 
jo nekdaj peli, bolj vesela, prisrčna, 
kot bi jo pela srca in ne usta člove
kova. To je pesem svobode, pesem lju
bezni.

... V kres mogočen je raznetil 
naš tovariš Tito ... Tito.

Slovenska mladina, ki je nekaj dni 
bivala v teh krajih in pomagala av
strijski mladini odpraviti posledice ve
likega plazu, je priredila za obletnico 
vstaje slovenskega naroda skromno 
proslavo. Boža je povedala nekaj besed 
o naši borbi za svobodo, borbi proti 
izkoriščevalskemu razredu in uspehih 
naše graditve. Zapeli smo nekaj parti
zanskih in narodnih pesmi. Pa tudi 
Avstrijci so pomagali. Da bi jih le sli
šali, kako so peli:

Mi žanjemo žito, žito 
živio naš heroj Tito ...

Ob zaključku smo poslali pismo 
maršalu Titu. »Daleč smo od domo
vine,« smo pisali v njem, »toda v sle
hernem našem srcu je košček te domo
vine, je naša Partija in si ti naš ljub
ljeni učitelj.«

Že smo se hoteli posloviti, ko je 
zaprosila priletna učiteljica, naj bi še 
malo počakali. Le kaj bo povedala? 
Vedeli smo, da nas je v začetku precej 
grdo gledala. Barbarski Balkanci...

Toda kasneje se je začelo nekaj v 
njej podirati in vse nauke, ki so jih ji 
toliko let vcepljali, je podrlo samo ne
kaj dni skupnega življenja s Titovo 
mladino.

»Hvala vam — Slovenci, za vse, kar 
ste nam dali. Hvala vam za to, ker ste

bili zgled naši mladini in nam vsem. 
Spoznali smo, zakaj ste taki, tako po
šteni, pridni, zakaj tako ljubite svojo 
domovino. Zato, ker imate Tita. Mi 
pa ... mi nimamo ničesar. Pozdravite 
ga tudi v našem imenu.«

Glas se ji je tresel; vstala je in 
odšla iz sobe.

Rad imam Tita, zelo rad, tako, kot 
vsa naša mladina. Toda kaj pomeni on 
za naše narode, za našo mladino, sem 
spoznal šele tedaj, ko sem videl mla
dino drugih dežel, ki je ne čuva lju
beča roka učitelja, kakor čuva nas naš 
Tito in naša Partija.

Tito, to je naše delo in naša radost 
— naša prihodnost. Ob besedi Tito se 
nam pojavi pred očmi vse, kar je le
pega in velikega, poštenega in pravič
nega, pred oči nam stopi revolucionar, 
ki je vse svoje življenje posvetil svo
jemu delavskemu rodu.

Mladina se je zbirala okrog njega 
že v prvih letih stare Jugoslavije. Učila 
se je od njega, kako je treba ljubiti 
svoj razred — svojo domovino. In ko 
nas je popeljal na obračun z domačimi 
in tujimi izkoriščevalci, smo se učili 
od njega hrabrosti in odločnosti, bra
niti svoj rod do poslednjega diha. In 
po vojni — s Titom v srcu smo gradili 
porušeno domovino', učili se in priprav
ljali za življenje. Veseli smo bili, če 
nas je obiskal, in s hrepenenjem smo 
pričakovali njegovih besed. Ali nas bo 
pohvalil — ali grajal? Povej nam, Tito, 
kaj naj naredimo! In ko govori, govori 
kot dobrohoten oče, dober učitelj, saj 
govori v imenu Partije, vsega našega 
delovnega ljudstva.

Res ne vem, če je še kje na svetu 
mladina, ki bi bila toliko zahvalna, ki 
bi tako ljubila svojega voditelja, kot 
mi ljubimo maršala Tita.

Lansko leto nas je obiskal, ko smo 
gradili proga Doboj—Banja Luka. Spre
hajal se je med nami, nas izpraševal, 
kako živimo in delamo. Ko smo se zgr
nilo okrog njega, nam je govoril.

| Pred njegovim obiskom smo več
krat tarnali. — Težko bo — ob letu ne 
bo zgrajena. Toda, ko je on odšel, je 

I bila v vseh nas samo ena želja: Ob

koncu leta se moramo z vlakom peljati 
na proslavo v Banja Luko. In smo se! 
Zato, ker nam je Tito govoril.

Posebno prisrčno pa se spominja 
naša mladina svojega Tita ob njego
vem rojstnem dnevu. Vsako leto lepo 
ta dan in tudi letos ga je lepo — mla
dostno proslavila.

Po vsej naši domovini se je mladina 
več mesecev pripravljala na proslavo 
Titovega rojstnega dne. Ponekod so se 
pripravljali s kulturnimi prireditvami, 
drugod so se hoteli izkazati na telesno- 
vzgojnem poprišču. Nekatere mladin
ske organizacije so zelo dobro izvrše
vale poizvodne naloge podjetij, druge 
so se bolj poglobile v študij — strokov
ni ali politični. Festivali v Tolminu, 
Brežicah, Kranju, ptujskem okraju in 
drugod so bili zrcalo teh priprav. Po
sebno so se izkazale mladinske organi
zacije v Mariborski livarni, Tovarni 
aluminija v Stališču, v tovarni »Sava« 
v Kranju. Te organizacije so \kot naj
boljše prejele tudi priznanje.

Res, lepo se je pripravila naša mla
dina na proslavo rojstva svojega uči
telja. Toda vse to je bil le zunanji od
raz tiste globoke ljubezni, ki jo goji 
v svojem srcu. Njene veličine pa se ne 
da pokazati. In tega — naše pripadno
sti Partiji in stvari delavskega razreda, 
je bil naš maršal ob svoji 60. obletnici 
tudi najbolj vesel.

Kulturno politično zborovanje delavskih 
in ljudsko prosvetnih društev v Kranju

iJčudtiVifti zapiski
V Postojni bo 8. junija velika pro

slava obletnice priključitve Slovenske
ga Primorja k Jugoslaviji. Na to pro
slavo bodo prišla tudi telovadna dru
štva iz Trsta. Do sedaj je prijavilo svoj 
obisk že 3000 Tržačanov.

Tega dne bodo v Postojni odkrili 
spomenik padlim borcem narodno-osvo- 
bodilne borbe. Popoldne bo na telovadi
šču nastop, na katerem bo sodelovalo 
nad 600 tržaških telovadcev in večje 
število Ljubljančanov. Nastopili bodo 
tudi združeni pevski zbori iz Trsta in 
njihova folklorna skupina. Za zaklju
ček bodo tržaški gostje nastopili z mo
tornimi dirkami. Zbrane goste, prav po
sebno pa še tovariše iz Trsta, bodo po
zdravila jadralna letala in padalci.

*

Delavska mladina tovarne aluminij i 
v Stmišču je pripravila vester mladin
ski festival v čast rojstnega dne marša
la Tita. Na festivalu so sodelovale kul- 
turno-prosvetne skupine, fizkulturniki. 
športniki itd. Zmagovalci in najboljši 
mladinci so dobili nagrade, diplome in 
pohvale.

V Dolenjskih Toplicah so v »Tednu 
matere in otroka« ustanovili Društvo 
prijateljev mladine. Ob zaključku tedna 
pa bo mladina priredila lepo slavnost. 
V nedeljo, 8. junija, bo pionirski festi
val, na katerem bodo nastopili pionirji 
vsega topliškega okoliša. Pionirji z 
osnovne šole in gimnazije pa bodo pri
redili razstavo svojih risarskih in roč
nih del.

Prejšnji teden so se zbrali kulturni 
delavci gornjega dela Trbovelj ter člani 
mladinskega kulturnoumetniškega dru
štva »Prerod« in sklenili, da bodo v 
prvih dneh junija ustanovili v zgornjih 
Trbovljah društvo »Svoboda«. Zbralo se 
je nad 70 ljubiteljev kulturnega udej
stvovanja. Le škoda, da je bilo zelo 
malo delavcev. Prepričani smo, da bo 
tudi to društvo v Trbovljah prav uspeš
no delovalo.

*

Predstavniki mariborskih delovnih 
kolektivov so obiskali rojstno vas mar
šala Tita — Kumrovec, kjer so si ogle
dali Maršalovo rojstno hišo in druge 
znamenitosti. Preprosta hiša je bila vsa 
posuta z vrtnicami, ki so jih prinesli 
delovni ljudje iz vseh krajev naše do
movine. V Domu kulture pa so kultur- 
noumetniška društva iz Zagreba in Ma
ribora pripravila pester program.

Mladinci in pionirji krškega okraja 
se živahno pripravljajo na svoj tradi
cionalni festival, ki bo 8. junija v Bre
žicah. Vadijo se v lahki atletiki, šahu, 
igrah in petju. Pred tednom dni so bila 
na osmih središčih izbirna tekmovanja. 
Zmagovalci s teh tekmovanj bodo so
delovali na festivalu v Brežicah. V so- 
bodo, 7. junija, bodo šahovska tekmo
vanja, v nedeljo dopoldne bo telovad
ni nastop, popoldne pa bodo nastopile 
igralske in folklorne skupine ter mla
dinski in pionirski pevski zbori iz kr
škega okraja ter Hrvatske.

V okviru Gorenjskega festivala v 
Kranju pod geslom »Gorenjska — Titu« 
se vrste v Kranju že od 24. maja dnev
no prireditve, na katerih sodelujejo 
kulturni delavci iz vse Gorenjske. Tako 
je gostovalo 25. maja v Kranju delav
sko kulturno društvo »Plamen« iz Kro
pe s Cankarjevo dramo »Hlapci«, dne 
29. maja so priredili Jeseničani v Kra
nju literarno-glasbeni večer v spomin 
proletarskega književnika Toneta Ču
farja. 31. maja je priredilo v Kranju 
koncert delavsko društvo »Zarja« iz 
Trbovelj. Minulo nedeljo, 1. junija, pa 
je bilo v Kranju kulturnopolitično zbo
rovanje delavskih in ljudskoprosvetnih 
društev z vse Gorenjske. Zborovanja se 
je poleg nastopajočih udeležilo številno 
prebivalstvo iz Kranja kakor tudi bliž
nje in daljnje okolice. Na zborovanje 
so prispeli vidni zastopniki oblasti in 
organizacij, slavnostni govor pa je imel 
član CK KPS tov. Tone Brejc. Po slav
nostnem govoru je na željo občinstva 
spregovoril tudi Etbin Kristan, ki je s 
svojim obiskom počastil zborovanje. Po 
govorih, ki jih je občinstvo navdušeno 
odobravalo, je sledil koncert združenih 
pevskih zbrov. Nastopali so moški, žen
ski, mešani in mladinski pevski zbori z 
Gorenjske. Skupno Je nastopilo nad 
2000 pevcev. Najštevilnejši je bil mla
dinski pevski zbor z okrog 1000 pevci, 
nato mešani z nad 500 pevci, moški z 
nad 400 in ženski pevski zbor z blizu

200 pevkami. Izvajanje združenih pev
skih zborov je občinstvo navdušeno po
zdravljalo in odobravalo. Popoldne je 
bil organiziran nastop folklornih skupin 
ter posameznih pevskih zborov, nakar 
je sledilo ljudsko veselje. R- U.

Poštarji so tekmovali 
v šahu in liznuitun

Ljubljanski poštarji so imeli r 
»Tednu pošte« več fizkulturnih in In
kovskih tekmovanj. Pri streljanju z 
zračno puško je dosegel najboljše uspe
he Stane Kuhar. V odbojki je zma
gala ženska skupina pošte Ljubljana 1, 
ko je igrala s skupino tekmovalcev di
rekcije. V odbojki, ki so jo igrali mo
ški, pa je zmagala skupina direkcije. 
V kegljanju so tekmovali poštarji z 
igralci Odreda, Narodno banko in Slov. 
poročevalcem. V tekmi z moštvom Po
ročevalca so zmagali poštarji. V namiz
nem tenisu je moška skupina prema
gala moštvo Narodne banke, ženska 
skupina pa je z istim nasprotnikom 
zgubila. V nogometu so tekmovali stari 
in mladi poštarji. Zmagalo je moštvo 
mlajših.

Mojstrski kandidat Ivo Bajec je 
igral simultanko v industrijski šoli 
proti 26 šahistom. V treh urah je dobil 
23 partij. Alojz Volkar
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razpolaga s sezonskimi tkaninami vseh vrst. 
Pestra izbira konfekcije, trikotaže, pletenin 
jamči sortiranje zaloge po želji potrošnika

Cenena obutev, zgornje in spodnje usnje 
vedno v zalogi

•
Izventržne koristnike še posebej opozar
jamo na ugoden nakup opreme za domove 
(dekorativne tkanine, odeje, zavese) tka
nin za delovne obleke in konfekcioniranih 

delovnih oblačil

Frančiškanska ul. 4

F. Svetek:

ZIPISHI IZ DELOVANJA DELAVSKIH 
KULIURNIH ORGANIZACIJ SLOVENIJE

(Nadaljevan je>

ARETACIJE V LJUBLJANI
Iz policijskih poročil tiste dobe je 

razvidno, da je bila policija o delova
nju delavskih društev jako dobro po
učena. Ta poročila so bila po razpadu 
Avstrije obdelana in objavljena in tako 
smo dobili tudi v proces proti ljubljan
skim »Krvavcem« boljši vpogled. Pred
vsem pa akcija ljubljanske policije ni 
bila osamljena, temveč je to odgovar
jalo instrukcijam vlade po proglasitvi 
izjemnega stanja, ki je stopilo v veljavo 
30. januarja 1884.

V istem letu (1884), ko se je vršil 
proces proti ljubljanskim članom »De
lavskega izobraževalnega društva«, so 
se vršili slični procesi na Dunaju, v 
Gradcu, Zagrebu itd. Na drugi strani 
je pa ta vlada poskušala z nekaterimi 
uredbami vplivati na delavstvo, da bi 
se odpovedalo radikalni smeri in se 
vključilo v takrat osnovano (Vogelsang) 
Krščansko socialno gibanje. V ta na
men se je vršila 1. 1883 prva anketa na 
Dunaju. Tako je prišla v VI. oddelek 
obrtnega reda odločba, da se. vpelje 
H-urni delavnik in popolni nedeljski 
počitek. Zakon iz 17. VI. 1883 je pa 
vpeljal ustanovo obrtnih inšpektorjev. 
Pojavili so se celo predlogi za uvedbo 
bolniškega in nezgodnega zavarovanja.

Naslednje leto, ko je vlada razgla
sila te »dobrote«, je pa udarila po tistih, 
ki jim ti sladkorčki niso zadostovali, 
da bi postali njeni ponižni hlapci. Te
kom vsega leta se je vršila po vsej 
državi vrsta procesov. Zaostajala tudi 
ni ljubljanska policija, ki je že 21. apri
le 1884 Izvedla prve aretacije. Tega dne

I sta bila aretirana France Železnikar in 
čevljarski mojster Ferdinand Tuma.

I Nadaljnje aretacije v Ljubljani je iz- 
I vršila policija 8. junija 1884, ko je 
I bil zaprt Fran Šturm, krojač in na- 
j jemnik gostilne, Dekval, krojaški 

pomočnik, Honigsmann in Breskvar,
| čevljarska pomočnika in Kriegel, knji- 
i goveški pomočnik. Še nadaljnja areta
cija je bila izvršena 11. julija, ko so 

I v Št. Vidu nad Ljubljano zaprli mizar- 
I skega pomočnika F. Eržena.

Obtožnico je moral sestaviti namest
nik državnega pravnika Pajk, znan 

I »jekleni jurist«, ki ni poznal kakih 
I blagih nagnjenj v človeku. Toda na 
I jasnem so si bili tudi preganjani de- 
I lavci in njihovi prijatelji, ki so bili še 
I na svobodi. In kakor lahko najdemo v 
| njihovem početju vrsto napak in zmot, 

moškega poguma jim pa ni mogoče 
odreči.

Prvi, ki je moral čutiti, da nima 
opravka s klečeplaznimi mestnimi pur- 
gerji ali vaščani z zlomljeno hrbtenico, 
je bil prav državni pravnik Pajk. Nje
gova »višja« naloga je bila nagnati 
članom delavskega društva strah in 
trepet v kosti. V resnici so to storili 
oni njemu. Počakali so ga 20. avgusta 
tistega leta kar ob tretji uri popoldne 
in ga pri najbolj belem dnevu obme
tavali s kamenjem in opekami, tako da 
je dobil več težjih poškodb.

Sploh se je celoten postopek proti 
»krvavcem« vršil v tako čudnem vzduš
ju, da je zelo verjetno bil prav to 
vzrok, da se razprava proti njim ni 
vršila v Ljubljani, pod katero kompe

tenco sodišča bi spadala, temveč se je 
na višji ukaz prenesel postopek pred 
sodišče v Celovec. Pri tej priliki je tre
ba pripomniti, da se je sestavilo porot
no sodišče v Celovcu tako, da je bilo 
med porotniki 16 graščakov in vele
posestnikov. K spoznanju razpoloženja 
tiste dobe dobro služi tudi način prevo
za zapornikov iz Ljubljane v Celovec. 
Hoteli so jih prepeljati popolnoma tajno 
vsakega posebej v drugem vlaku. Prve
ga so prepeljali Železnikarja. Seveda je 
bil uklenjen in strogo zastražen. Ko 
se je pa po Ljubljani zvedelo, da pre
peljejo »krvavce« v Celovec, se je k 
vsakemu vlaku znašlo polno ljudi, ki 
so pozdravljali jetnike. Oblastem je bilo 
tako obnašanje občinstva tako neprijet
no, da so zadnjega naložili mesto na 
glavnem kolodvoru, na kolodvoru Ru
dolfove državne železnice.

PROCES V CELOVCU 
se je pričel 6. decembra 1884. Ce po
mislimo, da je od prvih aretacij pa do 
procesa poteklo več ko 7 mesecev pre
iskovalnega zapora, je treba priznati, 
da so se toženci na samem procesu kaj 
dobro držali.

Poročila o poteku procesa imamo 
samo po beležkah iz meščanskih listov 
iz »Slovenskega naroda« in klerikalnega 
»Slovenca«. Ta dva tožencem seveda 
nista bila prijazna. O »Slovencu« se pa 
lahko reče, da jim je bil prav strupeno 
sovražen. Obtožencem pa ni bilo mo
goče zanikati možatosti in celo prav 
energičnega nastopa. Tajili so seveda 
vsako krivdo. Najbolj obremenjena sta 
bila Železnikar, ki je bil tožen, da je 
razširjal tajne tiskovine in letake in 
da jih je prinašal tudi drugim obtožen
cem, da so jih širili, konkretno, da je 
prinesel tik pred aretacijo v modrem 
zavitku več tiskovin k soobtožencu Tu
mi, ki jih je skril v cev neke peči v 
svoji drvarnici. Iz zaslišanja prič je

razvidno, da je vso zadevo ovadil čev
ljarski vajenec pri Tumi z imenom 
Potisek. Ta zavitek se je pri hišni pre
iskavi tudi v resnici našel.

Obtožnica je dolžila vse tožence, da 
so s svojo delavnostjo v društvu delo
vali na nasilno spremembo družbenega 
reda, kar se je označevalo z veleizdajo. 
Tuma in Železnikar, da sta širila pre
povedane tiskovine in Železnikarja še 
posebej, da je v nekem govoru odobra
val umor carja Aleksandra II.

Proces je bil zgrajen prav očividno 
na računu, da se bosta obe v delav
skem društvu delujoči struji »radikali« 
in »zmerni« med seboj obtoževali. Nade 
se pa' očividno niso izpolnile. Se tiste 
priče, ki so ob aretacijah v prvem 
strahu izpovedale za obtožence kaj 
obremenilnega, so na procesu po vrsti 
preklicevale. Predsednik sodišča, ki je 
vodil razpravo, je zato ves besen na
hrulil priče, kaj so se zgovarjale na 
poti v Celovec in s tem namigaval, da 
so se glede pričevanja med seboj do
govorile.

Obsodba se je glasila, da se kaznuje 
F. Železnikar na 8 let trdnjavske ječe, 
ostali obtoženci pa zaradi pomanjkanja 
dokazov osvobode krivde in kazni. Že
leznikar se je pritožil vsled previsoke 
kazni, državni pravnik pa vsled pre
nizke. Višja instanca je prisodila potem 
Železnikarju še 2 leti, tako da jih je 
imel skupno deset, katere je tudi do 
zadnjega dne presedel v trdnjavski ječi 
Suben.

Proces sam je le deloma dosegel 
namen, s katerim je bil začet. Mnogo 
ljudi je bilo z njim sicer močno zastra
ženih, toda v čustvih ljudi se je pa

začel nek drugi, globokejši proces, ki 
je daleč nadkriljeval škodo, ki jo je de
lavskemu gibanju povzročilo vladno 
zastraševanje. Prodirati je začelo spo
znanje, da je treba delavske sile zdru
ževati in ne razdvajati. Začelo se je 
razmišljevanje. kako bi se našlo obem 
geslom, »zmernih«' »s prosveto k svo
bodi« in »radikalnih«: »z revolucijo k 
svobodi«, neko skupno platformo.

Večjo zmedo je povzročil proces 
proti delavskim revolucionarjem v me
ščanskem taboru. Naslednje leto po 
procesu, 1885, ko je bil v dunajskem 
državnem zboru predložen protisocia
listični zakon, s katerim se je še bolj 
omejevala društvena, tiskovna in zbo- 
rovalna svoboda, je bil poročevalec za 
ta zakon slovenski katoliški poslanec 
dr. Josip Tonkli.

Med tem, ko je Železnikar prestajal 
svojo kazen, so se pa razmere nevzdrž
no razvijale naprej. V slovenski politiki 
se je kmalu pojavil Mahnič s svojim 
»Rimskim katolikom« (1888), ki je sekal 
na levo in desno vse, kar ni trobilo sto
odstotno v ozki katoliški rog.

V velikem svetu, ki je imel tudi na 
naše razmere velik vpliv, so se pa po
javljali veliki možje, ki so z globino 
svoje misli in toploto srca pripravljali 
združevanje delavskih sil v eno mo
gočno reko.

Tudi v Sloveniji delavska misel ni 
zamrla. Skromni možje, kakor Zadnik 
in Grablovic so oskrbovali ogenj pod 
pepelom. Ta dva sta bila iz vrst »zmer
nih«. Pridružili so se jim še »radikalni« 
Kordelič, Brozovič in skupno so nam 
ohranili ogenj, ki nas greje še današnji 
dan.
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NEHAJ BEŽNIH VTISOV IZ NIZOZEMSKE
V drugi polovici meseca maja letos ie 

obiskala tričlanska delegacija Zveze sindi- 
katov Jugoslavije, ki jo je vodil tovariš Ivan 
bozicevic, generalni sekretar naše zveze, Ho
landsko kot gost Nejderland verbond van 
vakvereinihengen (Nizozemske zveze sindi
katov). Nizozemska je razmeroma majhna 
dežela, katere površina ima vsega skupaj 
32.405.6 kv. kilometrov površine. Ce k temu 
prištejemo še vodne površine v notranjosti 
dežele, je njena površina 34.174 kv. kilomet
rov. Ce pa vračunamo še notranja morja, ki 
so jih zagradili, potem je to skupna povr
šina 40.829 km2. V deželi prebiva 10 milijo
nov 26 tisoč prebivalcev, to se pravi, da je 
gostota naseljenosti okrog 309 prebivalcev 
na 1 km2. Holandska je ena najgosteje na
seljenih pokrajin v Evropi. Nizozemska je 
ustavna kraljevina, ima pa parlament, ki ga 
imenujejo generalni stanovi, ki je sestavljen 
iz dveh zbornic. Zgornja ali prva zbornica 
šteje 50 članov, ki jih izvolijo člani provin
cialnih stanov za 6 let oziroma 3 leta, druga 
zbornica pa šteje 100 članov, ki se volijo ne
posredno za 4 leta. Poleg tega obstoja dr
žavni svet kot konzultativni organ za zako
nodajo, ki šteje 13 članov. Zadnje volitve so 
bile v juliju 1948. leta. v prvo zbornico so 
dobili katoličani 17, delavska stranka 14, pro- 
tirevolucionarji 7, zgodovinski kristjani (pro
testanti) 5, komunisti 4 in liberalci .3 mesta. 
Za drugo zbornico pa so dobili katoličani 
32, delavska stranka 27, protirevolucionarji 
13, zgodovinski kristjani 9, komunisti 8, li
beralci 8 in druge stranke 3. Sedanja vlada 
je koalicijska vlada, ki jo sestavljajo za
stopniki treh . vodečih strank, ministrski 
predsednik je Drees, ki izhaja iz delavske 
stranke. Poleg tega ima delavska stranka v 
vladi še ministrstva in to ministrstvo za fi
nance, za kmetijstvo, za gradnje in ministr
stvo za socialno politiko.

Nizozemska je dežela brez gora in večjih 
hribov. Naj višja je Vaaks, ki dosega 322 m 
višine. Glavno mesto Nizozemske je Amster
dam, ki ima okrog 1 milijon prebivalcev. 
Zanimivo je, da Amsterdam ni istočasno 
tudi središče in sedež vlade, temveč je to 
s’Gravenhage, ki ima okrog 600.000 prebi
valcev in kar je najbolj zanimivo, sploh ni
ma statusa mesta. Prebivalstvo Nizozemske 
se ukvarja v največjem odstotku z rudar
stvom in industrijo, in sicer 30.7%, s kme
tijstvom in ribolovom 20,6 %, gradnje 8,1 %, 
promet 9.3%, trgovina in bankarstvo 14% in 
ostalo 17.3%. Na Nizozemskem je zelo raz
vita živinoreja, saj goje preko 2 milijona 
300 tisoč glav goveje živine, 1 milijon 200 ti
soč svinj, precej pa tudi ovac in konj in nad 
20 milijonov komadov perutnine. Letno pri
dobijo okrog 5 milijonov 300 tisoč ton mle
ka, 84 tisoč ton surovega masla in 130 tisoč 
ton sira. V kmetijstvu goje naslednje kul
ture: rž, pšenico, oves, ječmen, sladkorno 
peso, krompir, grah, lan, oljno repico, poleg 
tega pa še koruzo, fižol, bob in vinsko trto. 
Posebej pa je treba povedati, da so ogromne 
površine zemlje spremenjene v tople grede, 
v katerih goje najraznovrstnejše sočivje in 
še to je zanimivo, da evropska tržišča ne 
dobe prvih spomladanskih po vrtnin iz Ita
lije ali drugih južnih dežel, ampak iz Ho
landskih toplih gred. Nizozemska je poznana 
tudi po tem, da goje tam velike količine 
cvetja, zlasti tulipanov. Preteklo leto je Ni
zozemska iztržila za izvoženo cvetje preko 
140 milijonov goldinarjev.

Na Nizozemskem imajo industrijo dokaj 
dobro razvito. V tej deželi je sedež Philipso- 
vih tovarn, ki se nahajajo v Ejnhofenu in 
kjer je zaposlenih okrog 25 tisoč delavcev. 
Nadalje industrija strojev, lokomotiv, velike 
ladjedelnice, industrija papirja, sladkorja, 
cementa, tekstilna industrija, industrija av
tomobilov itd. Precej je razvit tudi ribolov, 
saj je bilo v letu 1949 ulovljenih 235.800 ton 
rib.

Kakor vse življenje, družbeno in poli
tično, tako je tudi sindikalno gibanje po svo
jih družbeno političnih stremljenjih razcep
ljeno. Obstojajo različne sindikalne organi
zacije. ki so pod političnim vplivom obstoje
čih političnih strank. Zveza Nizozemskih sin
dikatov, katere gost je bila naša delegacija, 
je pod političnim vplivom delavske stranke. 
Vsi vodilni odborniki teh sindikatov so čla
ni delavske stranke in tudi njeni vidni pred
stavniki. Delavska stranka, ki predstavlja 
močno silo v vladni koaliciji, sicer ne pro
glaša svojega političnega vodstva v zvezi 
sindikatov, pač pa v praksi sindikati izva
jajo njeno družbeno socialno politiko. Na 
predvolilnem zborovanju, ki je bilo v Am
sterdamu v četrtek 22. maja, je javno na
stopil predsednik Zveze sindikatov Ooster- 
huisen kot partijski funkcionar.

Zveza sindikatov, ki ima nekaj manj kot 
pol milijona članov, deluje v delavskem gi
banju, to se pravi v sindikalnem gibanju, 
v neke vrste koaliciji s katoliškimi sindi
kati in protestantskimi sindikati. Te tri sin
dikalne centrale imajo tudi skupno pred
stavništvo, v katerem se konzultirajo po vseh 
tekočih problemih, tako da zavzamejo enot
na stališča. Enaka koalicijska predstavni
štva kot obstojajo za vodeče organe, imajo 
tudi v posameznih podjetjih. Pri tem je za
nimivo povedati to, da je neposredno pred 
vojno škof na Nizozemskem javno prepo
vedal katoličanom vstopati v Zvezo sindika
tov in da tega svojega poziva sploh ni pre
klical.

Komunistični sindikati so na Holandskem 
močno diskreditirani zaradi svoje izrazito

Hoofdgebow, Zijaanzicht, Institut Zveze 
sindikatov, v katerem šolajo sindikalne 

odbornike

prosovjetske politike. Ne samo v vrhovih 
političnih vodstev, ampak tudi med prepro
stimi delavci obstoja pravo nerazpoloženje 
napram načinu delovanja komunističnih 
sindikatov, ki so pravzaprav tipična ekspo
zitura kominforma. S temi sindikati pa ostale 
sindikalne organizacije sploh ne sodelujejo 
in s predstavništvi kominfotrnovskih sindi
katov vodstva podjetij ne podpisujejo ko
lektivnih pogodb. Res pa je tudi, da v no
benem podjetju razen v nekaterih podjetjih 
v Amsterdamu in to manjših podjetjih, ko- 
minformo.vci nimajo nobenega resnejšega 
vpliva.

V svojem praktičnem delu se Zveza sin
dikatov omejuje na urejevanje mezdnih od

(Nadaljevanje s 1. strani.) 
zakoni uveljavijo vsi zaščitni ukrepi, s 
področja delovnih odnosov in pogojev 

| za ženo.
4. Sindikalne organizacije so tudi 

poklicane, da skupaj z organi oblasti 
poskrbe za napredek gospodinjstva, da 
bi na ta način razbremenili žene. Zato 
bi bilo potrebno poskrbeti za razširje
nje mreže uslužnostnih delavnic, za to, 
da se odpre čim več konfekcije za 
krpanje, čimveč pralnic, poskrbeti za 
to, da trgovska podjetja dostavljajo 
živila na dom, poskrbeti za izpopol
nitev prehranbene industrije, za iz
boljšanje in razširitev družbene pre
hrane in podobno.

5. Življenjske pogoje delovnih žena 
— mater — bomo izboljševali tudi z or
ganizacijo otroških ustanov. Sindikalne 
organizacije naj še bolj poskrbe za od
piranje otroških ustanov, za izboljšanje 
pogojev v domovih, za zmanjša-je 
vzdrževalnih stroškov in za to, da bodo 
v domovih otroke čim pravilneje vzga
jali. -

Sočasno je treba starše spodbujati, 
da bodo sodelovali pri vodstvu teh

nosov, držeč se pri tem striktno načela, da 
ne postavlja nikdar zahtev, ki bi prekorače
vale splošne gospodarske zmožnosti dežele. 
V skupni koaliciji s katoliškimi in prote
stantskimi sindikati predlagajo svoje pobude 
vladi in skupno v posebnem organu, ki ga 
imenujejo »Ustanova dela«, vodijo razgovore 
z združenjem podjetnikov. Strokovna vod
stva sklepajo kolektivne pogodbe za celotno 
stroko z organizacijami podjetnikov, v pod
jetjih pa obstojajo pravzaprav ne samostoj
ne organizacije ampak samo sekcije stro
kovnih sindikatov. Vse do nedavnega niso 
imeli niti sindikatov organiziranih po indu
strijskem principu, ampak po strokovno sta
novskem. Vlpga sekcij v podjetjih se prav 
za prav zoži na nadzor nad izpolnjevanjem 
določil kolektivne pogodbe in na vnašanje 
nekih določenih osebnosti, ki so lastne samo 
nekaterim podjetjem, v kolektivne pogodbe 
dotičnega podjetja.

Na Nizozemskem je v pripravi zakon o 
delavskih svetih, po katerih bodo v podjet
jih obstojala skupna predstavništva delav
cev, ki bodo obravnavala delovno pravne 
odnose. Ze sedaj obstojajo v mnogih pod
jetjih neke vrste delavski sveti, samo da 
so zelo različni po svojem položaju in pra- 

i vicah po različnih podjetjih. V nekaterih 
podjetjih imajo posebej delavski svet usluž
bencev, posebej delavski svet delavcev in 
vsak od teh svetov ima določeno število svo
jih zastopnikov v skupnem predstavništvu, 
v katerem so tudi zastopniki podjetnika 

I (strokovni in višji strokovni kadri običajno 
niso organizirani v sindikatih in nastopajo 
kot predstavniki direkcije podjetja). V ne
katerih podjetjih imajo že skupne delavske 
svete za delavce irt nameščence, v nekaterih 
pa so v delavskih svetih tudi že predstavniki 
direkcije podjetja. Doslej so v teh delavskih 
svetih v glavnem obravnavali le mezdna 
vprašanja, v nekaterih podjetjih, kot je re
cimo Philipsova tovarna, pa so pred delav
skim svetom tudi že obravnavali zaključne 
račune podjetja in posamezna gospodarska 
vprašanja. Mandator za kandidate v delavski 
svet so navadno sindikalne organizacije, dasi 
imajo povsod pravico postavljati kandidate 
tudi ostali neorganizirani delavci, v kolikor 
polovica delavcev izjavi pismeno, da se ne 
strinja s tem ali onim kandidatom, ki jih 
je postavila organizacija.

To je torej nekaj najbežnejših vtisov o 
I majhni deželi ob Severnem morju, ki pa je 
j polna zanimivosti, o katerih bomo drugič 

kaj več napisali.

ustanov in nadzorovali delo.
6. Naša družba posveča veliko po

zornosti utrjevanju družine in skrbi za 
to, da je družina gmotno preskrbljena. 
Otroške doklade omogočajo staršem, da 
otrokom nudijo, kar je potrebno, in da 
jih dobro vzgajajo. Sindikalne organi
zacije pa so poklicane, da nastopijo 
proti vsem nepravilnostim pri dodelje
vanju otroških dodatkov, kakor tudi, 
da skrbe za to, da starši otroški do
datek porabijo za otroke. Hudo je treba 
obsoditi tiste posamezne starše, ki sla
bo gospodarijo z otroškim dodatkom 
in ki ga uporabljajo v namene, ki ni
majo nič skupnega z družino in skrbjo 
za otroke. Starše, ki zlorabljajo otro
ške doklade, je treba na njihove na
pake opozoriti, če pa to ne pomaga, 
podvzeti druge ukrepe.

Prav tako je treba proučiti, če mor
da niso potrebne kakršne koli spre
membe posameznih predpisov o otro
škem dodatku, ki ne bi: več ustrezali 
današnjim pogojem in odnosom.

7. Da pa bi bile te naloge pravilno 
rešene, je treba iskati način, kako se 
bodo sindikalne organizacije lotile vseh 
teh opravil. Sindikalna vodstva in tudi 
vse članstvo naj nenehno skrbi za re
ševanje vprašanj delovnih žena. Zato 
je potrebno, da o vseh teh vprašanjih 
večkrat razpravljajo sindikalna vod
stva na svojih sestankih, na sestankih 
članstva, da o tem piše dnevno in sin
dikalno časopisje. Skrbeti je treba, da 
z vzgojnimi in organizacijskimi prijemi 
vse te slabosti odstranjujemo, kjer koli 
in kadar koli se pojavijo.

Centralni svet in republiški sveti 
Zveze sindikatov morajo skrbeti za 
tesno sodelovanje z vodstvom Antifaši
stične fronte žena. Skupno z njim pa 
naj preko organizacij AFŽ in sindikal
nih organizacij vodijo boj za pravilno 
razumevanje vseh teh vprašanj in za 
reševanje konkretnih vprašanj, ki se 
nanašajo na položaj delovne žene.

Izšla je knjiga ODBORNIK
Pod tem naslovom je zbrala Založba Delavske enotnosti potrebno gradivo 
za delo odbornikov in članov sindikatov. — Knjiga je primerna tudi za 
odbornike drugih organizacij. Podružnice dobijo naročilnice tudi potom 
sindikalnih svetov. Naročila bo sprejemala tudi založba. — Knjiga obsega 
182 strani, tiskana je na lepem papirju, je ilustrirana ter vezana v celo 

platno s ščitnim ovitkom. — Cena je 250 din 
ZALOŽBA DELAVSKE ENOTNOSTI, Ljubljana, pošt. pr. 284

Izdaja Republiški svet Zveze sindikatov za Slovenijo. Predstavnik Jože Jurač. Odgovorni 
urednik Roman Albreht Tisk tiskarne »Ljudske pravice« v Ljubljani Naslov uredništva 
in uprave: Miklošičeva cesta 22 v Ljubljani — Dom sindikatov, telefon 45-88 in 50.31. 
Poštni predal 284. Račun pri podružnici Narodne banke v Ljubljani št. 604 90321 4. last 
izhaja vsak petek. Rokopisov ne vračamo. Mesečna naročnina 25 din, četrtletna 75 din, 

polletna 150 din in celoletna 800 din.

O nalogah sindikalnih organizacij 
v reševanju vprašanj delovnih žena

------  0& Ko-Sui dogodkov ------
v .p\etek£em tednu

ČESTITKE MARŠALU TITU - TRŽAŠKO PREBIVALSTVO JE POKAZALO SVOJO 
VOLJO - BERLINU GROZI NOVA BLOKADA — VATIKAN OBSODIL DELA 
ANDRE GIDA - PROTESTI PROTI ŠKOFU SANTINU - EGIPTSKO-SUDANSKI 
RAZGOVORI - KONČNI REZULTATI VOLITEV V ITALIJI - KRI NA PA
RIŠKIH ULICAH - ALBANCI SO SITI »STALINOVEGA RAJA« - ODMEV ITALI
JANSKIH VOLITEV V ANGLIJI IN AMERIKI - NOVA »ČIŠČENJA« V VZHOD
NIH DRŽAVAH — KAKO SO SPREJELI NEMCI POGODBO Z ZAPADOM -

Poleg številnih pozdravov delovnih 
ljudi in kolektivov iz naše države, od 
naših predstavnikov v inozemstvu, iz
seljeniških organizacij in drugih so če
stitali maršalu Titu za njegovo 60. let
nico tudi Zlatko Balokovič, Radolph 
Churchill, George Bilajnkin iz Harowa, 
akademik Abramič iz Kodanja, major 
Stephen E. Raymer iz Vancouver a in 
mnogi drugi. *

Aktivisti Slovensko-italijanske ljudske 
fronte v Trstu so imeli sestanek, na 
katerem so ocenili svoje delo v pravkar 
minulih občinskih volitvah. Kandidat 
Fronte Bartole Petronio je izjavil, da je 
povečanje števila glasov za Slovensko- 
italijansko ljudsko fronto velik uspeh, 
kajti upoštevati je treba, da so bili ti 
glasovi odvzeti Vidalijevi kominformi- 
stični partiji. Tl glasovi dokazujejo, da 
združeni napadi italijanskih šovinistov 
na Jugoslavijo in blatenje jugoslovan
skih narodov niso naleteli na odmev med 
tržaškim prebivalstvom.

*
Sovjetske okupacijske sile v Vzhodni 

Nemčiji so kot odgovor na pogodbo med 
Adenauerjevo vlado in zapadnimi vele
silami zaprle meje nled Vzhodno in Za
hodno Nemčijo. Z novo sovjetsko odredbo 
je ustvarjen vzdolž meje prepovedan pas 
dolg okrog 70 in širok okrog 5 km. So
vjetski stražarji so dobili ukaz, da mo
rajo streljati in če treba tudi ubiti sle
hernega, ki bi skušal brez dovoljenja 
prekoračiti ta pas. Podrobnosti o vseh 
teh predpisih še niso znane, vendar so
dijo, da je namen novega sovjetskega 
ukrepa nova blokada Berlina.

*
Vatikanski kardinalski kolegij je pre

povedal svojim vernikom čitati dela 
Andre Gida, češ, da so brezbožna. Gide, 
ki je dobil leta 1947 Nobelovo nagrado 
za književnost je umrl 1951. leta. Ta 
sklep kardinalskega kolegija je potrdil 
tudi papež.

*

Prebivalstvo jugoslovanske cone Svo
bodnega tržaškega ozemlja na množičnih 
sestankih zahteva od duhovnikov, naj pre
kinejo sleherni stik s tržaškim škofom 
Santinom, ki je znan po svoji fašistični 
dejavnosti. Iz teh sestankov pošiljajo 
pisma krajevnim župnikom, v katerih 
opozarjajo, da je tržaški škof Santin 
poslušen izvrševalec osvajalnih teženj 
rimske vlade. Prebivalstvo jugoslovanske 
cone STO pošilja tudi pisma ljudskim 
odborom, v katerih zahtevajo, naj ukre
nejo vse potrebno, da bi onemogočili po
izkuse Santina, ki hoče s pritiskom in 
zastraševanjem pridobiti duhovnike ju
goslovanske cone za uresničitev svoje 
umazane politike.

*

Predstavniki angleške in egiptovske 
vlade nikakor ne morejo najti rešitve v 
sporu zaradi Sudana. Vsled tega se je 
egiptovska vlada sama začela pogajati 
z delegacijo sudanskega gibanja za ne
odvisnost. Nekateri politični krogi na Za- 
padu sodijo, da hoče egiptovska vlada 
pod vodstvom Mahdi paše prepričati pri
staše neodvisnosti Sudana, da je nujno 
potrebna enotnost Egipta in Sudana.

*
Na volitvah v Italiji, ki so bile konec 

prejšnjega leta m prejšnji teden, je so
delovalo 22,335.435 volivcev. Demokrščan- 
ska stranka je dobila okrog 8.000.000 gla
sov. Komunistična partija 4 in pol mili
jona, Neni jeva socialistična stranka slabe 
3 : milijone, socialna-demokratska stranka 
1 in pol milijona, republikanska stranska 
pol milijona, monarhistična stranka sko
raj en milijon, italijansko socialno gi
banje (neofašisti) 1 in pol milijona, ostalo 
pa razne manjše stranke.

Značilno za te volitve je velik porast 
števila glasov, ki jih je dobila neofa
šistična stranka, kar povzroča skrb na
prednim krogom v Italiji in v svetu.

*
Francoska in form b i r o j evsk a stranka je 

iz protesta proti prihodu generala Rid- 
gwaya na mesto komandanta Atlantskega 
pakta priredila v vseh večjih mestih 
Francije velike demonstracije. Največji 
obseg so te demonstracije imele v Parizu, 
kjer je policija zaprla 718 demonstrantov.

I Na ulici sta obležala dva mrtva in 17 
težko ranjenih. Ranjenih je bilo tudi 
preko 200 policajev.

Notranji ministrer francoske vlade je 
izjavil, da so bile to največje demon
stracije v državi v poslednjih 25 letih.

*

terorja v tem »informbirojevskem raju«. 
Vsi begunci so dobili pri nas zaposlitev 
in stanovanja ter popolnoma svobodno 
žive. Njih naj večja želja pa je, da bi se 
čimprej vrnili v resnično svobodno Al
banijo, brez Envera in njegovih poma
gačev.

*

Angleške politične kroge skrbi porast 
moči italijanskih fašistov, ki se je poka
zal na nedavnih občinskih volitvah. Ne
kateri listi pišejo, da bo moral De Gas
peri, če bo hotel obdržati večino v par
lamentu, na bodočih volitvah sodelovati 
z monarhisti.

Tudi v Ameriki s skrbjo ugotavljajo 
porast italijanskega fašizma. Vladni stro
kovnjaki za evropska vprašanja pravijo, 
da so se v italijansko politično živ
ljenje vrinili nasledniki Mussolinijevega 
fašizma Tudi Ameriški sindikalni vo
ditelji izražajo svojo skrb nad obnav
ljanjem fašizma v italijanskem politič
nem življenju.

Nihče pa ne vpraša ameriško in an
gleško javnost, kdo je odgovoren za oživ
ljanje italijanskega fašizma. No, pa saj 
tudi ni potrebno. Mi in oni to dobro

Iz politbiroja romunske delavske 
stranke so bili izključeni Ana Pauker, 
Vasile Luca, Teoharij Georgescu in 
Lotar Radaceanu Vasile Luca in Teo
harij Georgescu sta obtožena kot raz
redna sovražnika, Ana Pauker je dobila

Od resolucije pa do danes je pribežalo 
iz Albanije v Jugoslavijo okrog 4500 
kmetov, delavcev in intelektualcev. Po
vprečno so pribežale dnevno 4 osebe.. ki 
niso mogle več vzdržati nezaslišanega

Huronski krik so zagnali vsi vprek 
in vse vprek — zmagali smo. Toda kdo 
je zmagal, o tem najbolje vedo tržaški 
delovni ljudje, ki jim je edina želja: 
nikoli več pod Italijo.
manjšo dolžnost v organizacijskem biroju,
o Lotarju Badaceonu pa ne črhnejo niti 
besede,

Iz stranke slovaškega preporoda sta 
bila izključena predsednik Ševčik in ge
neralni sekretar Balek. Obtožena sta 
bila, da sta 'delovala proti politiki 
Nacionalne fronte Čehov in Slovakov«.

Georgij Zarubin — ambasador Sovjet
ske zveze v Londonu je bil premeščen 
v Moskvo. Vzrok premestitve ni znan.

To je le nekaj primerov žrtev »čišče
nja« v preteklem tednu. Kdo ve, kdo bo 
na vrsti v naslednjem.

*
Podpisovanje pogodbe Adenauerjeve 

vlade z zapadnimi velesilami so spre
jeli prebivalci Zapadne Nemčije zelo 
hladno. Na uticah Bonna je bilo več sto 
policajev, ki so pazili, da ne bi ljudstvo 
»preveč navdušeno pozdravilo podpiso
vanje te pogodbe« Nekoliko sindikalnih 
organizacij je pričelo stavkati in samo 
v dveh od 9 pokrajin Zapadne Nemčije 
so bile izobešene državne zastave. Bilo 
je tudi nekaj demonstracij, ki jih je 
priredila social-demokratska stranka.

Vse to dokazuje, da Nemce nič kaj ne 
mika hoditi po kostanj v ogenj, pa naj 
bo to za zapadne ali vzhodne oblastnike.

KDO JE ZMAGAL?V ponedeljek, dan po volitvah, se je 
zbrala na trgu Sv. Ivana večja skupina de
mokristjanov. Bartoli, dosedanji predsednik 
občine je razvil na balkonu veliko italijan
sko zastavo in objavil »zmago« krščanske 
demokracije.

O tej »zmagi« je Bartoli že obvestil svoje 
rimske gospodarje in sekretar demokrščan- 
ske stranke Gonella mu je odgovoril, da se 
»mora tržaška občina od te zmage mnogo 
naučiti v borbi za vrnitev vseh italijanskih 
pokrajin domovini.« Seveda je gospod Go
nella s temi italijanskimi pokrajinami mislil 
Istro, Reko, Dalmacijo itd. — v prvi vrsti pa 
»ubogo po slovanskih barbarih zatirano 
cono B«.

Tako torej.' Demokristjani pravijo, da so 
zmagali in da morajo to »zmago« uporabiti 
v borbi za vrnitev »ubogih bratov« v Istri 
v naročje domovine.

Kaj pa Vidali; je tudi on »zmagal«? Tudi. 
Sam pravi, da je. V »Unita« piše, »da so bile 
te volitve velika zmaga tržaškega proleta
riata.« Zopet zmaga. Pohvalil se je celo, da 
ga Slovenci niso zapustili in da so vsi, razen 
»titinov« glasovali zanj.

In kdo je še zmagal?
Prav tako kot prvi dve politični skupini 

se hvalijo s svojo zmago fašisti, ki sami 
sebe imenujejo socialno gibanje. No — naj 
bo — tudi eni naj »zmagajo«.

Toda tudi ti niso poslednji.
»Corriere di Trieste« v članku pod naslo

vom: »Zmaga politične zrelosti« piše, da je 
»na volitvah zmagala ideja neodvisnosti 
Trsta.«

»New York Times« pa pravi, da so volitve 
dokazale italijanstvo Trsta.

Star pregovor pravi, da vsak berač svojo 
malho hvali. Pri ocenjevanju tržaških voli
tev so se nekatere stranke prav pridno po
služevale tega pregovora. Drugače si ne mo
remo razlagati vseh teh »zmag«.

Navsezadnje pa je le nekdo moral zma
gati. Toda le kdo? Katera stranka ali sku
pina? Poizkušajmo ugotoviti.

VOLILNE PRIPRAVE
Volilne priprave so trajale po zaslugi 

vpliva rimskih oblastnikov na anglo-ame- 
riško vojno upravo precej dolgo. Volitve bi 
morale biti že v juliju mesecu lanskega leta 
in to po proporcionalnem sistemu, ki ga do
loča za volitve na tržaškem ozemlju mirov
na pogodba z Italijo. Toda ta sistem de Ga
spariju ni bil po godu. Vedel je, da bi pro

padel. Trudil se je, da bi uveljavil svoj za
kon, po katerem dobi stranka, ki zmaga z 
navadno večino, dve tretjini sedežev v ob
činskem svetu. Ker s svojim predlogom ni 
takoj uspel, je izkoristil nekaj naročenih 
fašističnih demonstracij, kot izgovor, da je 
treba v interesu miru volitve preložiti.

London in Washington sta mu ugodila in 
preložili so volitve najprej do konca leta, 
potem pa še za nedoločen čas.

Za De Gasperi j a politično stanje v Trstu 
ni bilo dovolj »zrelo«. Treba je bilo narediti 
nekaj, kar bi to stanje »popravilo«, nekaj, 
kar bi lahko dobro izkoristil za boj proti 
opoziciji, ki ga je napadala zaradi njegovega 
»neodločnega stališča do italijanskih nacio
nalnih zahtev«.

Na tržaški politični pozornici so se z 
veliko hitrostjo vrstili dogodki. Fašistične 
demonstracije, sprejem italijanskega volil
nega zakona, londonska konferenca. Sedaj 
naj bi bil politični položaj dovolj »zrel«, za 
nastop. Trst je postal »okop«, iz katerega 
se Italijani bore za svoje zgodovinske pra
vice. Tržačani se bodo bali glasovati proti 
strankam italijanskih osvajalcev, zakaj z 
vsakim »izdajalcem bo znala obračunati mati 
Italija, ko bo zopet vzela Trst v svoje na
ročje«. Približno tako pravijo v zakonu o 
italijanstvu Trsta, ki ga je pripravila rimska 
vlada.

V takem političnem položaju, v znamenju 
pritiska in groženj, so potekale predvolilne 
priprave.

De Gasperi in njegovi ministri so v rim
skem parlamentu, na predvolilnih shodih v 
Italiji ter na predvdlilnih shodih v Trstu 
napadali Jugoslavijo, govorili o »nesrečni 
usodi Italijanov v coni B«, grozili s svojo 
»slavno vojsko, ki je močnejša kot v letu 
1938 in se je v drugi svetovni vojni bolj he
rojsko držala, kot kdaj koli prej v svoji 
zgodovini« kot je dejal italijanski obrambni 
minister.

Toda, niso ostali samo pri grožnjah in 
klevetah. Vedeli so, da bo to premalo. Zato 
jim je anglo-ameriška vojaška uprava na
pravila veliko uslugo s svojimi uredbami, po 
katerih dobi volilno pravico vsak, kdor koli 
prebiva eno leto na tržaškem ozemlju. No — 
sedaj bo pa že nekako šlo. Nekaj desetisoč

Italijanov bomo »uvozili«, nekaj tisočem 
Slovencem in Italijanom ne bomo dali volil
ne pravice, nekaj tisoč volilnih lističev bo
mo proglasili za neveljavne, pa bomo doka
zali, »italijanstvo Trsta«. »Te volitve bodo 
plebiscit, bodo dokazale željo Tržačanov, za 
vrnitev pod okrilje Italije«.

Tako nekako se je pripravljala na volit
ve demokrščanska stranka. Po vsem tem se 
vidi, da je De Gasperi žrtvoval več časa 
tržaškim volitvam kot pa volitvam v kateri 
koli drugi italijanski pokrajini, kjer so ob 
istem času bile volitve.

Vatikan je pozival vernike naj volijo 
demokristjane. Vera je v nevarnosti.

Pa tudi komlnformovci so se zelo »dobro 
pripravljali«. Vidali, ki je vsak trenutek po
rabil za klevetanje »titinov« in ki je med 
govorom v Lonjerju prostaško imenoval ma
ter slovenskega partizana vlačugo, je bil 
spričo pritiska članstva svoje stranke pri
siljen preklicati vse svoje izjave, ki so go
vorile v dobro priključitvi k Italiji. Toda 
kljub temu so je že pred volitvami opazilo, 
da mu del članstva ne naseda več in da je 
bila po zaslugi naprednih sil Trsta, predvsem 
Osvobodilne fronte in Slovensko-italijanske 
antifašistične unije razkrinkana njegova iz
dajalska politika.

Še en primer iz zborovanja »misinov« ali 
fašistov, kakor se tudi sami najraje ime
nujejo.

»Prijatelji, danes vam tukaj na žalost ne 
more govoriti naš največji človek, ker leži 
ubit v grobu. Zato vam bomo govorili mi, 
toda vedno bomo imeli pred očmi one ideje, 
ki jih je širil največji človek Italije, da bi 
osrečil našo domovino«.

V tem smislu so potekala vsa njihova 
predvolilna zborovanja. Ce je de Gasperijev 
minister zahteval, naj se popravi »zgodovin
ska krivica« in se vrne Italiji Istra, so ga 
izžvižgali, ker ni omenil Dalmacije. In če 
je ta govoril o Dalmaciji, je moral dobro 
paziti, da ni dobil kaj v glavo, ker ni ome
nil Črne gore.

Fašistični mladinci so razgrajali po uli
cah in motili vse zbore, pa tudi zbore rim
skih gospodarjev, ki so jim dovolili delo
vanje zato, ker imajo v njih močno oporo 
za borbo proti lastnemu delovnemu ljud
stvu. Zato jih tudi plačujejo. »Legia nazio- 
nale« — organizacija, v kateri imajo največji 
vpliv fašisti, dobiva mesečno 2,200.000 lir po
moči. Denar dobiva tudi »Circolo cavana« 
izrazito fašistična organizacija. Ves ta denar 
pa so fašisti dobro izkoristili v volilnih pri
pravah.

Predvolilne priprave pa so tudi pokazale 
dvig moči Slovensko-italijanske ljudske fron

te, Fronte za neodvisnost in vseh ostalih 
strank, ki se resnično bore proti priključitvi 
k Italiji. Tem strankam so delali največ te
žav in vsa njihova predvolilna zborovanja 
so bila motena od najetih kričačev.

VOLITVE ALI GOLJUFIJA
Lepo nedeljsko jutro. Utihnili so faši

stični napeteži, utihnil vatikanski in rimski 
radio — vse je bilo v naj večjem pričako
vanju. Dobro smo se pripravili — sta mislila 
papež in De Gasperi. Mora uspeti.

Na železniško postajo pa je prihajal vlak 
za vlakom. Iz Rima 500 oseb, iz Milana 600 . . 
Iz Milana je prišla dolga vrsta avtobusov. 
Prav tako iz Benetk. Začeli so z »najbolj 
demokratičnimi volitvami« kar jih pomni 
zgodovina Trsta.

Demokracija? Na Proseku 15 domačinov 
ni dobilo volilnih potrdil, češ —- niste vpisani 
v seznam. Preko 10.000 raznih begun
cev, fašistov, vojnih zločincev in pokvar
jencev vseh vrst pa so vpisali v seznam. 
6747 volilcev — starih prebivalcev Trsta ni 
dobilo volilnih potrdil. V Barkovljah je vo
lilo 150 oseb, ki jih noben Barkoveljčan ne 
pozna. Pet jih je prišlo celo iz Bolcane, a 
na volilnih potrdilih so imeli zapisano, da 
stanujejo v ulici Bonafata 9. Na volišču Ti- 
gor je volilo 130 »ubogih Italijanov« iz Reke, 
Istre in Dalmacije, ki niti leto dni ne pre
bivajo v Trstu. Na Občinah so glasovali ita
lijanski železničarji, ki so jih poslali iz Rima 
in italijanska gospoda, ki ima v tem povsem 
slovenskem kraju svoje vile. Predsednik ne
kega volišča je proglasil 37 glasov za neve
ljavne, ker so bili na njih drobni madeži. 
Seveda med temi volilnicami ni bilo niti ene 
od italijanskih strank. Po domovih so hodili 
posebni oddelki »Comitati Civici«, ki so s 
silo vodili ljudi na volitve. Na volišče so 
pripeljali tudi 22 duševno bolnih iz tržaške 
umobolnice. Predsednik volilne komisije na 
Bazovici ni pustil glasovati nekatere sloven
ske volivce, ker se podatki na njihovih oseb
nih izkaznicah niso ujemali s podatki na 
volilnem potrdilu. Grgič ni mogel glasovati, 
ker je imel v izkaznici napisano Grgič, na 
volilnem potrdilu pa Grgich. Glasovnica sta
re ženice, ki je bila le na pol zalepljena, je 
bila neveljavna.

Oh — ti blažena krščanska demokracija!
KDO JE PRAVZAPRAV ZMAGAL?
Volilo je 93,79% volilnih upravičencev. Iz 

zavednosti ali pod pritiskom? Po vsem kar 
smo navedli, ni težko spoznati. Vseh Trža
čanov je 275.000, vpisanih volivcev pa je bilo 
200.000. Ce k tem prištejemo še onih 6000, ki 
so jim v želji, da bi dokazali italijanstvo

Trsta vzeli volilno pravico, spoznamo, da je 
bilo volivcev 75% od vsega prebivalstva. V 
drugih evropskih državah je to število le od 
50 do 60%. Torej je najmanj 50.000 »uvožen- 
cev« volilo za »mamo Italijo«.

Krščanski demokrati so dobili 599.000 gla
sov. 6500 manj kot pred tremi leti. Komin- 
formisti 30.000 — 4500 manj kot pri zadnjih 
volitvah. Toda njihovi glasovi so bili oddani 
v dobri veri, da bodo pomagali utrditi ne
odvisnost Trsta. Fašisti pa so pridobili 10.000 
glasov, tako da jih imajo sedaj 20.000 Ta dvig 
fašizma leži kakor teman oblak nad Trstom. 
Ta oblak pa je povzročila rimska gospoda 
in anglo-ameriška vojaška uprava.

Stranke, ki se resnično bore za neod
visnost Trsta: Slovensko italijanska ljudska 
fronta. Slovenska narodna lista, Fronta za 
neodvisnost in • Tržaški blok so dobili 35 000 
glasov — 12.000 več kot pred tremi leti. Prav 
posebno se je okrepila Fronta za neodvis
nost, pa tudi Slovensko italijanska ljudska 
fronta je zabeležila 1000 glasov več, kot pred 
tremi leti.

No, torej. 42% glasov je bilo oddanih 
proti priključitvi Trsta k Italiji. Skoraj po
lovica. V drugi polovici pa imajo »tržaške 
temne sile« podprte z »uvoženimi« Italijani. 
Ce tem odštejemo »uvožence«, je število 
glasov za neodvisnost Trsta znatno večje od 
števila podrepnikov italijanskih osvajalcev.

Hoteli ste imeti plebiscit — gospodje iz 
Rima. Poglejte. Kljub terorju, vsemogočim 
spletkam in goljufijam, je tržaško l.iudstvo 
pokazalo svojo voljo. — Nikoli več pod 
Italijo.

Slovenske stranke so zmagale v občinah 
Devin, Nabrežina. Zgonik in Repentabor. Tu
di v občini Dolina se je zelo okrepila lista 
Slovencev, toda izdajalska lista škofa San
tina in demokristjana Palutana je omogočila 
Vidaliju, da je zmagal z 80 glasovi. Tudi v 
Miljah se je okrepilo gibanje za neodvisnost 
Trsta.

Porast moči strank, ki majo v svojem 
programu neodvisnost Trsta je nagnal strah 
v kosti rimskim gospodom. Ce mačku stopiš 
na rep zacvili. In tako oni »cvilijo« o »Titovi 
peti koloni« ln o »svojih zmagah«, da bi 
zakrili svoj poraz. Vidalijevci pa pravijo, da 
»nosi napredek strank, k) so proti priklju
čitvi k Italiji, s seboj tudi elemente bodo
čega razkroja«. Kaj boljšega se res niso 
mogli izmisliti.

No, torej — kdo je zmagal?
Vatikan priredi vsako leto več črnih 

maš. na katerih italijanski fašisti objokujejo 
svoje »heroje« in kujejo temne načrte za, 
bodočnost. Na poti po katerih hodi danes 
Vatikan, rimska gospoda, ter njihov »najbor
benejši odred« fašizem, pa bodo le tl do
živeli še več črnih maš.

In eno tako črno mašo jim je pripravilo 
tržaško delovno ljudstvo na nedavnih vo
litvah.
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